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Anotace 

Tato diplomová práce se zabývá tématem showcase festivalů. První kapitola 

představuje krátce přehled vývoje hudebního průmyslu a zasazuje problematiku 

showcase festivalů do kontextu. Dále je nastíněna jejich stručná historie, 

charakteristické znaky a přehled těchto akcí ve světě a v Evropě s medailonky těch 

nejvýznamnějších. Speciální kapitola je věnovaná výběru umělců. Následuje 

případová studie českého festivalu Nouvelle Prague. Poslední řešenou 

problematikou je efektivita showcase festivalů pro české umělce a profesionály, 

kde byly informace získané prostřednictvím dotazníku. Poznatky práce jsou 

rekapitulované ve shrnutí. 

 

Abstract 

This master’s thesis is concerned with the matter of showcase festivals. First 

chapter presents a brief overview of music industry development and puts 

showcase festivals in the context. Further text is shortly describing history, specific 

signs and list of these events in the world and in Europe with more information 

about the important ones. A special chapter is dedicated to selection of artists. 

Next chapter demonstrates a case study of Nouvelle Prague festival. Last tackled 

issue is effectiveness of showcase festivals for Czech artists and professionals, 

information was gathered through a questionare. All findings are summarised in 

the conclusion. 
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After movie – krátké video zobrazující záběry z konkrétní uplynulé události 

Backline – nástrojová technika pro hudebníky umístěná na pódiu 

Booking – vyjednávání o termínu a podmínkách koncertu konkrétního umělce 

Booking agent (booker) – člověk, který sjednává koncerty, například pro klub 

nebo festival 

Cashless – bezhotovostní způsob platby prostřednictvím náramku; systém, který 

využívají například některé festivaly či koncerty s mnoha návštěvníky 

Crowdfunding – skupinové financování 

Downloading – způsob získávání hudby (ve formě souborů) stahováním 

Follow-up – navázání na již domluvené, v kontextu showcase festivalů je to 

pokračování v komunikaci s navázanými kontakty po návratu z konference 

Label – hudební vydavatelství 

Line-up – seřazená dramaturgie festivalu, například na plakátu 

Listening session – sezení, na kterém probíhá poslech hudby, někdy účastníci 

podají hodnocení/zpětnou vazbu 

Merchandise – předměty s logem/názvem umělce určené ke komerčnímu prodeji 

Networking – navazování pracovních kontaktů 

Pitching – krátká a úderná prezentace projektu 

Playlist – seznam skladeb (na koncertě, ale třeba i na streamovacích platformách) 

Profesionál (v kontextu této práce) – člověk vykonávající neuměleckou profesi 

v oblasti hudby 

Promotér – člověk, který pořádá hudební akce (na rozdíl od bookera, který pouze 

komunikuje s umělcem ohledně termínu a podmínek) 

Road/tour manager – člověk, který zajišťuje realizaci tour a její hladký průběh 

přímo na místě, cestuje s umělcem 

Streaming – technologie kontinuálního přenosu audio materiálu mezi zdrojem a 

koncovým uživatelem 

Studio session – neveřejný/částečně veřejný koncert v prostorách studia; může 

mít například povahu tvůrčího experimentu nebo být zaznamenaný jako video     
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1. Úvod 

V této diplomové práci se budu zabývat novodobým fenoménem hudebního 

průmyslu – showcase festivaly, a to především těmi zaměřenými na nonartificiální 

hudbu. Téma práce jsem si nezvolila náhodou. Vedlo mě k tomu hned několik 

důvodů. Tím prvním je fakt, že pojem showcase festival je v současné době čím 

dál více skloňovaným tématem, hlavně díky nárůstu jejich počtu. Nejsou to už 

pouhé hudební veletrhy, v menších zemích Evropy jsou to nástroje k propojení 

lokální scény se zahraničím a jejímu zviditelnění. A samozřejmě je tu několik 

festivalů s dlouhou historií, které prošly určitým vývojem a jsou dnes 

respektovanými hudebními událostmi. Dalším důvodem k výběru tématu je 

skutečnost, že na toto téma nebyly napsané téměř žádné odborné publikace ani 

vysokoškolské práce. Proto bych ve své práci ráda zmapovala současný stav, 

shrnula získané poznatky a zaměřila se také na vztah showcase festivalů a české 

scény. Posledním důvodem k sepsání této práce je moje současné působení 

v projektu SoundCzech, který je exportní kanceláří pro českou hudbu. Díky této 

práci jsem měla možnost navštívit už 12 různých akcí tohoto typu, porovnat jejich 

strukturu a způsob organizace, být v kontaktu s pořadateli i účastníky a sledovat 

aktivitu českých účastníků a umělců na těchto akcích. Během dvou let jsem 

načerpala velké množství znalostí a zkušeností k této problematice, které bych 

nyní ráda zužitkovala. 

 

Díky těmto důvodům se volba tématu přímo nabízela. Byla bych ráda, kdyby se 

práce v budoucnu stala zdrojem informací pro toho, kde se chce o showcase 

festivalech dozvědět víc, či jako záznam toho, jaký byl stav této problematiky na 

přelomu roků 2019/2020. 

 

Na začátku práce nastíním vývoj hudebního průmyslu a důvod vzniku showcase 

festivalů. Dále se pokusím vysvětlit britský název těchto akcí a popíšu jejich 

specifické znaky, kterými se liší od běžných festivalů. Po stručné historii následuje 

obsáhlý přehled těchto událostí ve světě a hlavně v Evropě. Několik z nich 

následně rozeberu podrobněji se všemi jejich specifiky. Vlastní kapitolu jsem 

věnovala tomu, jakým způsobem jsou do programu vybíraní umělci. Zde jsem 

čerpala informace přímo od dramaturgů vybraných festivalů. Ukázkový rozbor 

struktury jsem demonstrovala na podrobné případové studii události Nouvelle 

Prague, největšího českého showcase festivalu. I zde jsem čerpala informace 

přímo od pořadatelů. Další kapitola je věnovaná efektivitě festivalů pro českou 
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scénu, kterou jsem vyhodnocovala na základě dotazníku a závěrečných zpráv. Vše 

je doloženo v přílohách. Poslední kapitola shrnuje získané poznatky a popisuje, 

jaké je postavení a funkce showcase festivalů v celém systému hudebního 

průmyslu. Odtud pochází i název celé práce. 
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2. Historický vývoj hudebního průmyslu 

Určitá forma hudby provází člověka již od pravěku. Lidé se posléze začali snažit 

vzniklé hudební motivy zaznamenávat, aby nebyly zapomenuté. Nejstarší 

dochované pokusy o záznam pochází z období okolo 1 400 BC1. Začala se tak 

vyvíjet jednoduchá notace. Její vývoj zde rozebírat nebudu, to je otázka spíš pro 

hudební vědce. Do 15. století se hudba zaznamenávala rukopisem a ručně vznikaly 

i přepisy. Proto byla distribuce nákladná a notové záznamy sloužily spíš lokálním 

hudebníkům, než aby se šířily plošně. Velká změna nastala právě v 15. století, kdy 

Johannes Gutenberg vynalezl knihtisk využívaný i pro tisk not. Výroba byla 

rychlejší a levnější, proto se noty dostávaly snadněji jak mezi lidi, tak do 

vzdálenějších oblastí, a různé hudební styly se začaly ovlivňovat. Brzy začala 

vznikat jednoduchá nakladatelství za účelem zisku z prodeje. Za otce moderního 

tisku not je považovaný Ottaviano Petrucci, který vynalezl metodu trojího tisku, a 

jeho společnost měla v 16. století tiskový monopol na území Itálie. Tisk not a jeho 

prodej se do konce 19. století stále vyvíjel. Vznikala významná nakladatelství jako 

Breitkopf a Haertel (1719), Schott Music (1770) nebo Simrock (1793) a v 19. 

století rozvoji výrazně pomohla průmyslová revoluce. Zmíněná nakladatelství byla 

původními vydavateli děl významných skladatelů jako Schubert, Schumann, 

Mendelssohn či Wagner ještě za doby jejich působení. Důležité je také zmínit, že 

nejběžnější způsob poslechu hudby v této době byl takový, že si člověk opatřil noty 

a díla si zahrál sám či je slyšel hrát své blízké, jelikož reprodukovaná hudba 

neexistovala. Prodej not byl tedy jedním z hlavních zdrojů příjmu v oblasti hudby. 

 

Nesmíme ale opomenout i druhou oblast generování zisku, kterou bylo 

koncertování. S rozvojem tisku not a zdokonalováním hudebních nástrojů se 

objevovalo stále více profesionálních hudebníků. Fenomén toho, že se posluchači 

sejdou přímo za účelem poslechu hudby na základě vstupného, je relativně nový. 

První zpoplatněné koncerty se objevily v 17. století.2, v 18. století už vznikaly 

společnosti cílené na produkci hudby a prodej vstupenek (například Royal Academy 

of Music spojená s G. F. Händelem) a velice oblíbené byly orchestrální koncerty. 

Již během klasicismu, ale hlavně nástupem romantismu přicházejí sóloví hráči – 

virtuósové, kteří cestují po Evropě s cílem představit své umění na koncertech. 

Příkladem za všechny může být klavírista a skladatel Franz Liszt. Můžeme tedy 

 
1 Musical notation – Wikipedia. [online]. [cit. 5.1.2020] Dostupné z: 

https://en.wikipedia.org/wiki/Musical_notation  

2 PAXMAN, Jon, A Chronology Of Western Classical Music 1600-2000, Omnibus Press 
2015, ISBN 978-1844497737, str. 144 

https://en.wikipedia.org/wiki/Musical_notation
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říct, že hlavní příjmy v 17. až 19. století plynuly z klasické hudby, a to prodejem 

not a koncertováním. Byly to také jediné dva způsoby, jak se mohl člověk v této 

době dostat do kontaktu s hudbou. 

 

Mnoho zdrojů však považuje za vznik hudebního průmyslu až rok 18773, kdy po 

mnoha pokusech vytvořit stroj na záznam a reprodukci zvuku vznikla za pomoci 

přístroje fonografu první zvuková nahrávka. Technologie se následně několik let 

vyvíjela. V 80. letech byl uveden gramofon a o deset let později se původní 

voskové válce změnily ve skladnější ploché disky – vinyly. Komercializace tohoto 

vynálezu na sebe nenechala dlouho čekat a už v roce 1887 vznikla první nahrávací 

společnost Columbia Records. Na přelomu století se prodalo na 3 miliony nosičů 

(USA), v roce 1929 už 150 milionů kusů s obratem 75 milionů dolarů (v USA), 

okolo 50 milionů kusů ve Velké Británii a 30 milionů kusů v Německu4. Ve 30. 

letech ale nahrávací průmysl zaznamenal drtivý pokles prodeje, obrat v roce 1933 

v USA spadl až na 5 milionů dolarů5. Příčinou byla samozřejmě ekonomická krize, 

ale vedle toho i rozvoj a popularizace rádiového vysílání. Mnozí předpokládali, že 

právě rádio nahrávací průmysl úplně zničí. Nestalo se tak. Technologie přehrávání 

se zdokonalila, vznikl dvanácti a sedmi palcový vinyl – první s kapacitou 52 minut 

byl určený pro alba, druhý na prodej jednotlivých skladeb.  Po 2. světové válce 

prodeje opět stoupaly. Jednou z příčin byla popularita jazzu a jeho interpretů jako 

Glenn Miller, Bing Crosby nebo Frank Sinatra. I v následujících epochách byly 

hudební ikony zárukou vysokých prodejů. Zlatou éru prodeje nosičů odstartoval 

v 50. letech Elvis Presley (dnes považovaný za umělce s největším počtem 

prodaných nosičů). 

 

V následujících letech obrat nahrávacího průmyslu stále rostl. Zlepšovala se kvalita 

nosiče, což přispívalo k vyšším prodejům. Na veletrhu Berlin Radio Show 

představila společnost Philips v roce 1963 audiokazetu6. Ta nabízela především 

větší kapacitu, snadnější skladnost a mobilitu. Přehrávače kazet se nejprve ve 

 
3 BEARDSLEY, Roger, 2009, A Brief History of Recording to ca. 1950. [online]. [cit. 
5.1.2020]. Dostupné z: https://charm.rhul.ac.uk/history/p20_4_1.html  

4 FRITH, Simon, Popular Music: Music and Society, Routledge, 2004, ISBN 0-415-33267-

2, str. 117 
5 SAMUELS, Edward, Creativity Wants to be Paid, článek prezentovaný na události 

Copyright Society of the United States, 19, dubna 2002 
6 DORMON, Bob, 2013, Happy 50th birthday, Compact Cassette: How it struck a chord 

for millions. The Register: Sci/Tech News fot the World [online]. [cit. 5.1.2020]. 

Dostupné z: 
https://www.theregister.co.uk/2013/08/30/50_years_of_the_compact_cassette/  

https://charm.rhul.ac.uk/history/p20_4_1.html
https://www.theregister.co.uk/2013/08/30/50_years_of_the_compact_cassette/
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velkém instalovaly do aut, aby hudba zpříjemnila cestujícím jízdu. Následně byl 

uvedený na trh velice populární walkman, který umožnil lidem poslouchat hudbu 

kdekoliv a kdykoliv (za předpokladu, že měl walkman zdroj energie v podobě 

baterek a nosič, který mohl přehrát). To bylo ve své době přímo revoluční a 

odstartovalo to strmý nárůst prodeje kazet, které v roce 1983 předčily vinyl (viz 

Graf 1). Walkman začala vyrábět japonská formy Sony v roce 1978, v roce 2010 

jeho výrobu ukončila7. Dnes je prodej kazet zanedbatelný.  

 

Dalším hudebním nosičem byl kompaktní disk neboli CD, na trh uvedené 1. 10. 

19838. Oproti svým předchůdcům opět nabízelo větší kapacitu a skladnost. 

Revoluční bylo ale hlavně v tom, že hudbu neuchovávalo analogově, nýbrž 

digitálně, což mělo v pozdějších letech zničující následky, o kterých se pojednává 

v tomto textu později. CD se stalo nejprodávanějším formátem v roce 1992 a 

historicky nejvíce kusů se prodalo v roce 2000, kdy se jen v USA prodalo 940 

milionů kusů, po celém světě dohromady pak neuvěřitelných 2,4 miliardy nosičů9. 

Hudební nahrávací průmysl byl v této době, co se týče finančního obratu, na 

vrcholu. Podle IFPI dosahoval v roce 1999 částky 39 miliard dolarů (pokud 

zahrneme inflaci, k roku 2019 by to bylo 60 miliard dolarů)10. Obrat byl tvořený 

především z prodeje CD, dále prodejem kazet a hudebních videí. V Grafu 1 je k 

nahlédnutí přesný vývoj prodeje podle typů nosičů (pouze v USA), Graf 1 

nezahrnuje streaming. Obrat hudebního nahrávacího průmyslu k roku 2018 je 19 

miliard dolarů (1/3 obratu z roku 1999, zobrazeno v Grafu 2). 

 
7 TOTO, Serkan, 2010, End of An Era: Sony Stops Manufacturing Cassette Walkmans 

[online]. [cit. 5.1.2020] Dostupné z: https://techcrunch.com/2010/10/22/an-era-ends-

sony-stops-manufacturing-cassette-walkmans/  
8 WANIATA, Ryan, 2018, The Life and Times of the Late, Great CD, [online]. [cit. 

5.1.2020] Dostupné z: https://www.digitaltrends.com/features/the-history-of-the-cds-

rise-and-fall/  
9 Graf – Unit sales of CDs worldwide since 1991 to 2015, [online]. [cit. 5.1.2020] 

Dostupné z: https://www.statista.com/statistics/748574/cd-unit-sales-worldwide/ 
10 HOCHBERG, Bill, 2019, The Record Business Is Partying Again, But Not Like It’s 1999, 

[online]. [cit. 5.1.2020] Dostupné z: 

https://www.forbes.com/sites/williamhochberg/2019/04/11/the-record-business-is-
coming-back-but-its-not-1999-yet/  

https://techcrunch.com/2010/10/22/an-era-ends-sony-stops-manufacturing-cassette-walkmans/
https://techcrunch.com/2010/10/22/an-era-ends-sony-stops-manufacturing-cassette-walkmans/
https://www.digitaltrends.com/features/the-history-of-the-cds-rise-and-fall/
https://www.digitaltrends.com/features/the-history-of-the-cds-rise-and-fall/
https://www.statista.com/statistics/748574/cd-unit-sales-worldwide/
https://www.forbes.com/sites/williamhochberg/2019/04/11/the-record-business-is-coming-back-but-its-not-1999-yet/
https://www.forbes.com/sites/williamhochberg/2019/04/11/the-record-business-is-coming-back-but-its-not-1999-yet/
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Graf 1, prodeje hudby v počtech kusů v různých formátech, USA 1973–2018, 

zdroj: RIAA 

 

Při shrnutí vývoje v období přelomu 19. a 20. století až rok 1999 je patrné, že 

hlavním zdrojem příjmů byl prodej hudebních nosičů. S tím je spojený vznik 

vydavatelství, která zajišťovala vznik těchto nosičů. Už zmíněným prvním 

vydavatelstvím bylo v roce 1887 Columbia Records a činnost vydavatelství brzy 

ekonomicky předčila nakladatelství. Když se nahrávací průmysl v 50. letech opět 

ustálil po ekonomické krizi a válce, vykrystalizovaly exitující společnosti do šesti 

základních "majors": Columbia Records (dnes Sony BMG), RCA Records (dnes 

BMG, fúzované se Sony), Decca Records (Universal Music Group), EMI (dnes již 

neexistující), Warner Music Group a PolyGram (dnes už také neexistující)11. 

Samozřejmě existovalo velké množství nezávislých hudebních vydavatelství, ale 

ta měla na hudební průmysl do 90. let jen malý vliv. Vydávala především specifické 

hudební styly určené pro malý okruh posluchačů. Major labels, jak se tyto 

společnosti označují, jsou firmy, které patří ke kapitálově nejsilnějším na trhu a 

 
11 The Rise and Fall of Major Record Labels, 2018, [online]. [cit. 5.1.2020] Dostupné z: 
http://www.arkatechbeatz.com/the-rise-and-fall-of-major-record-labels/  

http://www.arkatechbeatz.com/the-rise-and-fall-of-major-record-labels/
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ovládají ho. Celosvětově mají podíl na trhu 70–80 %12. Kromě kapitálu mají 

samozřejmě úzké spojení s médii, síť kontaktů a mnoho dalších prostředků 

k tomu, aby za krátkou dobu vytvořily z umělce globální hvězdu, která bude 

generovat velký zisk. Kritizované jsou především za to, že jim jde primárně o 

výdělek a ne o uměleckou hodnotu. Vydávají cíleně mainstreamovou hudbu pro 

širší masu lidí, která požadovaný zisk vygeneruje, jak naznačuje následující citát:  

„A large record label will not sign a contract with a band or artists that are 

not mainstream enough, even if they are very talented. Before the digital 

revolution, there were two alternatives for musicians: one was to seek a deal with 

an independent label, and the other was to modify their music to sound more 

marketable.“ (Barnet and Burriss, 2001)13  

 

Majors mají pobočky v zemích po celém světě. V ČR zajišťují hlavně produkci 

českých mainstreamových umělců a distribuci zahraniční hudby na český trh. 

Českou hudbu do zahraničí exportují zřídka, není to jejich primární záměr. 

V minulosti zastupovaly například kapelu Sunshine, momentálně zpěvačku LENNY. 

 

V období do 90. let 20. století bylo pro umělce jedinou cestou k vydání finančně 

úspěšné nahrávky právě podepsání smlouvy s major labelem. Nahrávací studia 

byla v této době velice nákladná, stejně tak výroba, distribuce a propagace nosiče, 

takže bylo nutné, aby do umělce někdo na začátku investoval. Labely hledaly mezi 

hudebníky hlavně talenty, kteří budou znít dobře na nahrávkách a budou mít 

osobitý zvuk. S těmi následně podepsaly smlouvu o zastupování, která měla 

individuální formu, většinou ale poskytovala labelu výhradní autorská práva na 

veškeré nahrávky natočené během stanovené doby výměnou za zastupování – 

vlastníkem nahrávky se tedy stal label, nikoliv umělec. Typy smluv byly různé, ať 

už co se týče doby zastupování, teritoria či exkluzivity. Pokud byla smlouva na 

určitou dobu exkluzivní, umělec nemohl nahrávat pro nikoho jiného ani label 

opustit, i když nebyl spokojený. Label investoval čas i peníze, proto bylo logické, 

že svůj "produkt" a jeho zisky nebude chtít sdílet. Umělec získal podíl ze zisku až 

po pokrytí všech investičních nákladů. To znamená, že pokud se do výroby a 

propagace nahrávky investovalo třeba 100 000 dolarů, umělec nezískal ani cent, 

 
12 INGHAM, Tim, 2018, Independents Ruled Global Market Share in 2017, [online]. [cit. 
5.1.2020] Dostupné z: https://www.musicbusinessworldwide.com/independents-ruled-

global-market-share-in-2017-but-universal-was-king-of-streaming/  

13 BARNET, R.D., BURRISS, L. L. Controversies of the Music Industry. Greenwood Press, 
Westport, USA, 2001, ISBN 0-313-31094-7 

https://www.musicbusinessworldwide.com/independents-ruled-global-market-share-in-2017-but-universal-was-king-of-streaming/
https://www.musicbusinessworldwide.com/independents-ruled-global-market-share-in-2017-but-universal-was-king-of-streaming/
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dokud tuto sumu nevydělal zpět. Na druhou stranu, pokud na tuto sumu nedosáhl, 

nemusel labelu nic splácet – nic tedy neriskoval. Smlouvy byly v mnoha případech 

pro umělce značně nevýhodné, málo známý či začínající umělec měl například ve 

Velké Británii běžně podíl 8–12 % ze zisku, tedy z každého alba za £10.00 získal 

£1.00. Známí umělci si samozřejmě byli schopni vyjednat daleko výhodnější 

podmínky. Labely se těmito opatřeními předem pojistily, že pro ně investice budou 

výdělečné a pokryjí ztráty z neúspěšných projektů. I přesto, že podmínky nebyly 

ideální, smlouva s major labely zajišťovala umělcům nejlepší možný způsob, jak 

nahrávku vydat. Úspěch už pak záležel na přijetí posluchačů. Vydat nahrávku pod 

nezávislým vydavatelstvím byla v této době riskantní varianta a bez potřebných 

kontaktů, efektní propagace a distribuce byly šance na úspěch velice malé. 

Nezávislá vydavatelství působila především lokálně. 

 

Typické znaky průmyslu 20. století jsou následující. Hlavním příjmem se stal 

prodej nosičů. Kromě toho samozřejmě zůstávají příjmy z koncertů, autorské 

poplatky z přehrání v rádiích a dalších médiích. Trh ovládají majors, určující 

hudební trendy a generující nové umělce. Ti mají šanci na úspěšnou kariéru při 

spolupráci s nimi. 

 

Jak je uvedeno výše, CD byl první hudební nosič, který neuchovával hudbu 

v analogové formě, ale v digitální. V době uvedení CD na trh tento formát nebylo 

možné z nosiče získat, dokud se nezačaly do domácností dostávat osobní počítače. 

Když měl posluchač počítač, mohl si zvukové stopy z CD jednoduše přepálit na 

prázdné CD a předat někomu dalšímu. Samo pirátství v podobě kopírování CD by 

ještě hudební průmysl tolik neohrozilo. Kromě počítačů se ale stával stále 

dostupnější i internet. S jeho pomocí pak mohl posluchač okopírované stopy sdílet 

s celým světem, aniž by k tomu potřeboval cokoliv jiného. Následný vývoj na sebe 

nenechal dlouho čekat a už v roce 1999 vznikají první P2P online hudební služby. 

P2P neboli Peer-to-peer znamená, že je na webové síti vytvořený prostor, kam 

může kdokoliv nahrát jakoukoliv zvukovou stopu a jiný uživatel si ji pak může 

zdarma stáhnout. Kromě Kazaa a Limewire byl tou nejznámější službou Napster. 

Tyto služby byly v době svého vzniku právně nepostihnutelné, protože nic 

takového do té doby neexistovalo a hudební průmysl nebyl na digitalizaci 

absolutně připravený. Recording Industry Association of America (RIAA) se 

s Napsterem dva roky soudila, až byla v roce 2001 na základě soudního rozhodnutí 

služba zrušená. Nelegální šíření, ať už fyzickými nosiči nebo digitálně, bylo pod 
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hrozbou vysokých sankcí. I přesto, že bylo jasné, že nové technologie hudební 

průmysl změní, major labely do nových technologií neinvestovaly, dále 

prosazovaly prodej CD a chtěly vše udržet ve stejném stavu, jelikož byl trh 

s nahrávkami, co se týče zisků, na vrcholu. Díky četným soudním procesům a 

aférám s pirátstvím si ale hudební průmysl výrazně poničil vztah s veřejností, která 

přestávala být ochotná za hudbu platit. Prodeje strmě padaly, celkový obrat z 39 

miliard v roce 1999 klesl na 12,4 miliard v roce 2014 a průmysl se ocitl v krizi14. 

Jediné řešení bylo přijmout digitalizaci a upravit formu distribuce hudby. Podmínky 

k tomu nebyly snadné. Na mnoha serverech byla k dostání jakákoliv nahrávka, 

jakým způsobem tedy lidi donutit, aby šli na jinou platformu a hudbu si stáhli sice 

legálně, ale za poplatek? 

 

Průkopníkem legální digitální distribuce nebyl nikdo jiný než Steve Jobs. Po mnoha 

vyjednáváních s držiteli autorských práv se mu povedlo sestavit hudební knihovnu 

o 200 000 nahrávkách, přičemž z každé skladby umožnili poslechnout 30 vteřin 

ukázky zdarma. Knihovna se postupně zvětšovala a v roce 2003 spustil službu 

iTunes, kde bylo možné hudbu legálně stahovat. Cena alba zde byla $ 9.99, za 

singl 99 centů15. Za první rok se přes iTunes prodalo 20 milionů skladeb, následující 

roky počet stažení pouze stoupal až do roku 2014, kdy se prodalo od zahájení 

činnosti celkem 35 miliard skladeb16. iTunes a následně další služby na legální 

placený downloading hudby zapříčinily, že se konečně začal generovat zisk 

z digitální distribuce. V roce 2007 byl v USA poprvé počet prodaných skladeb přes 

downloading vyšší než prodej fyzických nosičů. (To ovšem neznamená, že měl 

downloading vyšší zisky. Jelikož byly skladby prodávané za nižší cenu, podíl na 

obratu byl jen 22, 2 %, opět v USA r. 2007., viz Graf 2). Downloading jako způsob 

poslechu hudby byl ve své době pro posluchače velice komfortní. Stažené skladby 

si uložili na paměťové disky nebo do přehrávačů, kapacita mnohonásobně předčila 

CD. Digitální kopii nahrávky vlastnili, takže si mohli vytvářet sbírky, které jim 

zůstaly napořád. Atraktivní byla i možnost zakoupení pouze těch skladeb, které 

posluchač chtěl, proto byly jednotlivé singly daleko více prodávané než celá alba. 

V éře CD musel zaplatit za celé album, i když chtěl třeba pouze vybrané skladby. 

(Mnozí tvrdí, že downloading zničil koncept alba. Vydavatelství se tomuto trendu 

 
14 IFPI Global Music Report 2019 

15 iTunes Store, [online]. [cit. 5.1.2020] Dostupné z: 
https://en.wikipedia.org/wiki/ITunes_Store  

16 Apples’s iTunes Store passes 35 billion songs sold milestone, 2014, [online]. [cit. 

5.1.2020] Dostupné z: https://macdailynews.com/2014/05/29/apples-itunes-store-
passes-35-billion-songs-sold-milestone-itunes-radio-now-has-40-million-listeners/  

https://en.wikipedia.org/wiki/ITunes_Store
https://macdailynews.com/2014/05/29/apples-itunes-store-passes-35-billion-songs-sold-milestone-itunes-radio-now-has-40-million-listeners/
https://macdailynews.com/2014/05/29/apples-itunes-store-passes-35-billion-songs-sold-milestone-itunes-radio-now-has-40-million-listeners/
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totiž přizpůsobila a místo celých alb začali umělci vydávat především singly.) 

Přesto tato služba měla stále své nedostatky. Například pro větší sbírku nahrávek 

bylo nutné kupovat velkokapacitní disky nebo skladby složitě přemisťovat, kdykoliv 

chtěl posluchač v přehrávači změnit repertoár. A samozřejmě za každou staženou 

skladbu zaplatit samostatnou částku, což zapříčinilo, že posluchači obehrávali svoji 

stávající knihovnu stále dokola a novou hudbu začínajících či méně známých 

umělců pořizovali jen zřídka. 

 

Přesně tyto nedostatky napravil nový, zatím poslední, způsob distribuce – 

streaming. Koncept streamingu je následující: jednotlivé platformy vlastní 

knihovny čítající obrovské množství dostupných nahrávek (například Spotify 

vlastní katalog 50 milionů nahrávek, k dubnu 202017). Po stažení aplikace a 

vytvoření účtu máme dvě možnosti, jak poslouchat. Buď zdarma, kdy poslech 

přerušují reklamy a musíme být neustále připojení k internetu. Navíc na mobilních 

zařízeních je možné poslouchat pouze playlisty, ne konkrétní skladby nebo alba. 

Nebo si zaplatíme měsíční tarif, kdy můžeme poslouchat kdykoliv cokoliv během 

několika vteřin a jednotlivé skladby přehrávat i off-line. Jednu nevýhodu ale tato 

služba má – když přestaneme platit, přestaneme i poslouchat, digitální kopii 

skladeb totiž nevlastníme. Momentálně je na trhu nejsilnějších distributorů pět: 

Spotify (Švédsko, poplatek 9,99 $/měsíc18), Apple Music (USA, 9,99 $/měsíc19), 

YouTube Music (USA, 11,99 $/měsíc20), Tencent (Čína, více platforem) a Amazon 

(USA, 7,99 pro členy, jinak 9,99 $/měsíc21). Za zmínku stojí i společnost Tidal 

(původně založená norskou společností Aspiro, nyní vlastněná americkým 

hudebníkem Jay-Z a dalšími umělci), která usiluje o lepší podmínky pro hudebníky. 

V roce 2019 trh vedlo Spotify (36 %), dále Apple Music (18 %), Amazon Music (13 

%), Tencent (10 %) a YouTube Music (5 %)22. Streaming má jednu hlavní výhodu 

pro jeho provozovatele – poskytuje jim totiž přesné statistiky toho, jakou hudbu 

 
17 Company info, 2020, [online]. [cit. 11.1.2020] Dostupné z: 

https://newsroom.spotify.com/company-info/  
18 Get premium free for 1 month, 2020, [online]. [cit. 11.1.2020] Dostupné z: 

https://www.spotify.com/us/premium/?_ga=2.125099401.2074639223.1586296939-

193790172.1586296939  
19 Lose yourself in 60 million songs, 2020, [online]. [cit. 11.1.2020] Dostupné z: 

https://www.apple.com/apple-music/  

20 SAYER, Matt, YouTube Music streaming review, 2020, [online]. [cit. 11.1.2020] 
Dostupné z: https://www.finder.com/music-streaming/youtube-music  

21 Amazon Music Unlimited, 2020, [online]. [cit. 11.1.2020] Dostupné z: 
https://www.amazon.com/music/unlimited  

22 Report: Spotify has 36 % market share of music streaming subs, 2019, [online]. [cit. 

11.1.2020] Dostupné z: https://musically.com/2019/12/09/report-spotify-has-36-
market-share-of-music-streaming-subs/  

https://newsroom.spotify.com/company-info/
https://www.spotify.com/us/premium/?_ga=2.125099401.2074639223.1586296939-193790172.1586296939
https://www.spotify.com/us/premium/?_ga=2.125099401.2074639223.1586296939-193790172.1586296939
https://www.apple.com/apple-music/
https://www.finder.com/music-streaming/youtube-music
https://www.amazon.com/music/unlimited
https://musically.com/2019/12/09/report-spotify-has-36-market-share-of-music-streaming-subs/
https://musically.com/2019/12/09/report-spotify-has-36-market-share-of-music-streaming-subs/
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lidé poslouchají. Tyto statistiky jsou na některých platformách dostupné i pro 

samotné umělce, třeba na stránce Spotify Analytics. Díky těmto statistikám lze 

chování posluchačů lépe předvídat a přizpůsobit tomu svoje aktivity. Samotné 

platformy vyvíjejí sofistikované algoritmy, které se uživatelům snaží nabídnout 

hudbu přesně na míru jejich vkusu, a tím je v aplikaci (potažmo poslechu) udržely 

co nejdelší čas. Umělci mohou na základě poslechovosti vyhodnotit nejefektivnější 

formu propagační kampaně, výběr lokace koncertů a další. Jestli to je pro 

uměleckou tvorbu příznivé, o tom by se dalo spekulovat. 

 

Držitelé autorských práv skladeb dostávají procentuální podíl z poslechů (část jde 

na provozní náklady platformy). Každá platforma má podíl nastavený jinak a 

ovlivňuje ho spousta faktorů jako celkový počet přehrané hudby v daném období, 

podíl platících posluchačů a další. Pokud bychom přepočítali, jakou odměnu držitel 

majetkových práv získá za jedno přehrání (Tato částka náleží pouze držiteli práv, 

kterým je obvykle vydavatelství. To pak podle smlouvy vyplácí umělce či jeho 

zastupující management. Pokud je umělec sám vydavatelem, zisk jde přímo 

jemu.), za jedno přehrání skladby jsou odměny následující (v dolarech): Tidal – 

0,01250, Apple Music – 0,00735, Spotify – 0,00437, Amazon – 0.00402, YouTube 

– 0,0006923. Částky rozhodně nejsou vysoké, na druhou stranu konzumace hudby 

je dnes daleko vyšší než v době fyzických nosičů. V Grafu 1 můžeme vidět, že 

v USA v době popularity downloadingu převyšovaly prodeje v počtu na kusy CD 

v letech jeho nejvyššího prodeje. Co se týče streamingu, například dne 6. 1. 2020 

měla nejposlouchanější skladba na Spotify 6 929 767 přehrání (1 skladba za 1 

den!). Statistiky počtu veškerých přehrání se ani neuvádějí. 

 

Díky zvyšující se oblibě streamingu v posledních několika letech začal zase obrat 

nahrávacího průmyslu stoupat, přesto je to pořád zlomek čísel z 90. let. Hudba je 

snadno dostupná, a pokud posluchač nechce platit, má na výběr nespočet 

platforem pro nezávislé umělce, kde je veškerá hudba zdarma. Je otázkou, jestli 

v budoucnu streaming nahrávací průmysl nakonec zachrání. Jak digitální revoluce 

ovlivnila průmysl?  

 
23 SANCHEZ, Daniel, 2019, What Streaming Music Services Pay, [online]. [cit. 11.1.2020] 

Dostupné z: https://www.digitalmusicnews.com/2018/12/25/streaming-music-services-
pay-2019/  

https://www.digitalmusicnews.com/2018/12/25/streaming-music-services-pay-2019/
https://www.digitalmusicnews.com/2018/12/25/streaming-music-services-pay-2019/
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Graf 2, Finanční zisk nahrávacího průmyslu, USA 1973–2018, přizpůsobeno inflaci, 

zdroj: RIAA 

 

Primárním zdrojem příjmů samozřejmě přestaly být prodeje nosičů. Majors se této 

situaci přizpůsobily vytvořením 360° managementu – umělcům nezajistí pouze 

nahrání a propagaci jejich hudby, ale bude jim zajišťovat kompletní management 

včetně koncertů a dalších aktivit, které jim zpět zvýší zisky. Je nutné uvést, že 

digitální revoluce nezměnila pouze způsob distribuce hudby. Technologie se 

vylepšují a jsou dostupnější. Dnes už není problém vytvořit kvalitní nahrávku 

v domácím studiu (nahradí drahá nahrávací studia) a propagovat ji přes sociální 

sítě a hudební platformy jako SoundCloud, Bandcamp, YouTube a další do celého 

světa (nahradí nákladnou propagaci) a nemusí platit za výrobu fyzických nosičů a 

jejich distribuci. Objevuje se stále více nezávislých umělců, kteří jdou cestou DIY 

(do it yourself), tedy že řeší veškeré věci sami, případně jim pomáhá manažer. 

Nabídka takových hudebníků, kapel nebo projektů je v současné době díky tomuto 

faktoru velice vysoká. Jedná se hlavně o nemainstreamové žánry. S nárůstem 

nezávislé scény se samozřejmě zvýšil počet lidí pracujících jako manažeři, bookeři, 

v nezávislých labelech, PR a dalších odvětvích. Zvyšuje se i počet klubů a různých 

scén, festivalů. 
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A jakým způsobem se změnil zdroj příjmů? Umělci dnes generují zisk hlavně 

z koncertů. Dřív se konalo turné jako forma propagace nové nahrávky, dnes se 

vydává nahrávka, aby se mohlo uskutečnit výdělečné turné (nejvýdělečnější je 

zatím z roku 2019, Ed Sheeran – $775,6 milionů24). Pro malé nezávislé umělce 

jsou koncerty hlavní příjem, jelikož svoji hudbu většinou poskytují na internetu 

zdarma. Vyskytly se zde i nové formy, jak vydělávat – prodej merchandise, 

synchronizace, partnerství se značkami. Na realizaci projektu lze využít 

crowdfunding. A samozřejmě zůstávají příjmy z přehrání/prodeje nosiče a 

autorské poplatky, z těch mají příjem hlavně velká jména. Prodej hudebních 

nahrávek už není tak výdělečný jako v době fyzických nosičů.  

 

Máme zde tedy několik faktorů: rozšiřující se nezávislou scénu potažmo 

nemainstreamové žánry – umělce, se kterými majors smlouvu neuzavřou. Jejich 

nabídka je stále větší a objevují se v dramaturgii festivalů a klubů. Díky novým 

technologiím mohou svoji hudbu distribuovat do celého světa a posluchači ji mají 

často zdarma. Dále větší počet nezávislých lidí (nepracují pod velkou společností), 

kteří pracují v hudebním průmyslu a ke své práci potřebují kontakty. A 

v neposlední řadě fakt, že kvalitní živé vystoupení hraje čím dál podstatnější roli a 

pro bookery je nutností umělce nejprve vidět naživo, až poté uzavřít spolupráci. 

Můžeme také dodat, že v hudebním průmyslu začínají být aktivní i země střední, 

východní a jihovýchodní Evropy, oblasti v Asii, Africe a Jižní Americe, které 

potřebují vybudovat infrastrukturu průmyslu, dát vědět o svých aktivitách, získat 

kontakty a know-how. A právě díky těmto faktorům vznikl koncept "konference a 

showcase festival" a k němu se vztahující projekty. 

  

 
24 Ed Sheeran’s Record-Breaking Divine Tour Posts Final Numbers: 255 Shows, $776.2 

Million Grossed, 2019, [online]. [cit. 11.1.2020] Dostupné z: 

https://www.billboard.com/articles/business/chart-beat/8528217/ed-sheeran-divide-
tour-final-numbers  

https://www.billboard.com/articles/business/chart-beat/8528217/ed-sheeran-divide-tour-final-numbers
https://www.billboard.com/articles/business/chart-beat/8528217/ed-sheeran-divide-tour-final-numbers
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3. Co je showcase festival? 

 

3. 1 Vysvětlení pojmu 

Tento pojem lze vysvětlit poměrně jednoduše, když se slovní spojení britského 

původu "showcase festival" rozdělí na jednotlivá slova a přeloží. 

 

Samotné slovo showcase se skládá ze slov show a case. Výraz show lze přeložit 

mnoha způsoby, ať už jako sloveso – ukázat, představit, vyjádřit, vysvětlit, 

dokázat – tak i jako podstatné jméno – veřejné/zábavné představení, výstup25. 

Case se překládá hlavně jako podstatné jméno – případ, pouzdro26. Vlastní výraz 

showcase má v přesném českém překladu hned několik významů. Jako počitatelné 

podstatné jméno znamená v překladu vitrína, což samozřejmě nemá s hudbou moc 

společného. V překladu do nepočitatelného podstatného jména znamená ukázka. 

Může být i slovesem, v tomto případě má význam předvádět/představovat. 

Přesnější popis udává výkladový slovník Cambridge27: An event., that is designed 

to show the best qualities someone or something has. (Je to událost, která je 

uzpůsobená tomu, aby ukázala nejlepší vlastnosti někoho či něčeho.) 

V modernějších slovnících pak můžeme naleznout nejvýstižnější popis, a to, že 

showcase znamená ukázka toho nejlepšího28.  

 

Druhé slovo rozebíraného spojení – festival – bylo definováno již mnohokrát. Má 

původ v jednom ze dvou latinských slov – první je festive, které znamená událost, 

a druhé slovo – festivus – se ze staré latiny dostalo do francouzštiny, a poté i 

angličtiny, znamená slavit nebo oslavu. Slovník cizích slov29 popisuje festival 

následně: Soutěžní přehlídka uměleckých výkonů nebo výtvorů, zpravidla 

periodicky konaných. Významný britský slovník Oxford Dictionary30 definuje pojem 

takto: An organized series of concerts, plays, or films, typically one held annually 

in the same place. (Uspořádaná série koncertů, her nebo filmů, obvykle se konající 

 
25 Cambridge Dictionary [online] 2020 [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z: 

https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english/show  
26 Cambridge Dictionary [online] 2020 [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z: 

https://dictionary.cambridge.org/dictionary/learner-english/case  

27Cambridge Dictionary [online] 2020 [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z:  
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english/showcase  

28 Slovník Online [online] 2020 [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z: https://www.online-
slovnik.cz/cesky/showcase  

29 KLIMEŠ, L. Slovník cizích slov, Státní pedagogické nakladatelství Praha, 1995, s. 184 

30 Oxford Dictionary [online] 2020 [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z: 
https://en.oxforddictionaries.com/definition/festival 

https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english/show
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/learner-english/case
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english/showcase
https://www.online-slovnik.cz/cesky/showcase
https://www.online-slovnik.cz/cesky/showcase
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každoročně na stejném místě.) Tato definice vystihuje podstatu slova festival 

pravděpodobně nejlépe. Je to tedy vícedenní série akcí, které spolu souvisí 

tematicky, žánrově atd., konající se více let po sobě na jednom místě. Festivaly 

nemusí být nutně jen kulturní, ale i například náboženské, gastronomické, 

cestovatelské a další. 

 

Když obě slova spojíme zpět dohromady, showcase festival znamená vícedenní 

událost, která má za cíl předvést to nejlepší v daném oboru, ať už za účelem pouhé 

přehlídky nebo k obchodním účelům. Nejedná se tedy vždy nutně o hudbu, události 

tohoto typu se vyskytují i v dalších kulturních odvětvích jako třeba tanec nebo 

divadlo. V této práci se ale budu věnovat těmto událostem v kontextu hudby a 

hudebního průmyslu. 
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3. 2 Specifika hudebních showcase festivalů 

 

3. 2. 1 Základní charakteristika 

Showcase festivaly jsou téměř bez výjimky několikadenní záležitostí. Obvykle 

trvají po tři dny, obsáhlejší festivaly i déle. Hudba ale zní pouze večer a v noci, 

přes den (od rána do odpoledních hodin) se pod hlavičkou showcase festivalů 

konají konference (odtud i přízvisko "conference and showcase festival", které 

akce hojně používají). Jde o to, aby byl v průběhu konání veškerý čas vyplněný 

programem, a tudíž využitý naplno a efektivně. Konference je složená 

z panelových diskuzí odborníků na stanovená témata, prezentací, workshopů, 

speed-meetingů, poslechových panelů a mnoha dalších. Forma programu záleží na 

kreativitě pořadatelů. Typicky probíhá v hlavní místnosti program pro pasivní 

posluchače ve formě rozhovorů moderátorů s významnými hosty a ve stejný čas 

se v menších prostorách konají workshopy/diskuze s aktivní účastí diváků a 

networkingový program. Řeší se zde aktuální témata a problémy, osobnosti 

hudebního průmyslu sdílí své know-how, panely nabízí vhled do fungování 

festivalů, klubů, médií, workshopy zase pomáhají začínajícím umělcům 

s nastartováním kariéry nebo řeší specifické záležitosti. Příklady programů jsou 

pro ilustraci v příloze číslo 3. Konference je určená lidem, kteří pracují v hudebním 

průmyslu v pozici manažera, organizátora, booking agenta – ve zkratce všem, 

kteří sami nestojí v roli umělce, ale zajišťují veškerý chod okolo něho. Tyto lidi 

budu ve své práci nazývat souhrnným názvem "hudební profesionálové". 

 

Samotný program konference v této chvíli ale není nejpodstatnější, slouží hlavně 

jako vzdělávací platforma pro začínající profesionály. Podstatné je, že do programu 

mohou pořadatelé pozvat významné osobnosti hudebního průmyslu jako řečníky 

panelových diskuzí. Tyto osobnosti pak zůstanou na konferenci po celou dobu, což 

umožňuje profesionálům setkat se s nimi, vyměnit si zkušenosti a navázat cenné 

kontakty. Ostatně hlavním cílem těchto událostí je především umožnit jejich 

účastníkům udržovat své kontakty/spolupráce a získávat nové. Jednoduše řečeno, 

ať už člověk něco "prodává" (manažeři, bookeři umělců, PR, labely…) nebo 

"kupuje" (promotéři, bookeři festivalů…), pro jeho práci je nejdůležitější mít 

dobrou síť kontaktů, bez té se v hudebním průmyslu úspěch těžko dostaví. Spolu 

s akreditací dostane profesionál i přístup do databáze kontaktů všech účastníků, 

takže může vybrané lidi kontaktovat ještě před příjezdem na konferenci a domluvit 

si schůzku. U větších akcí je tato příprava nezbytná. Konferenční program obvykle 
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trvá do pozdního odpoledne a po pauze pozvolna přejde do festivalu. Obě části 

(konference i festival) se zpravidla konají v těsné blízkosti, aby se všude dalo 

pohodlně dojít pěšky a návštěvníci byli stále pohromadě. 

 

Druhou částí celé události už je samotný showcase festival. Ten se liší od běžného 

festivalu v několika bodech. Prvním a hlavním rozdílem je, že není určen pro 

potěšení běžného posluchače, program se tedy nemusí podřizovat návštěvníkům 

a zajišťovat si atraktivitu kvůli následnému prodeji vstupenek. Tyto festivaly 

navštěvují především hudební profesionálové z čistě pracovních důvodů. Mnohé 

z nich jsou ale přístupné i široké veřejnosti, jednak kvůli vytvoření lepší atmosféry 

při koncertech a jednak kvůli bonusovému finančnímu zisku, protože i na tyto 

festivaly se platí vstupné. Dále je typické, že festival probíhá na větším množství 

scén/pódií, na největších takových akcích jich můžeme najít i okolo 30. Jednotlivá 

místa konání jsou od sebe obvykle vzdálená několik málo minut pěší chůzí nebo 

jsou přímo v jednom areálu. Nejedná se pouze o hudební kluby, ale také venkovní 

pódia, haly, auly, kavárny nebo i kostely. Harmonogram koncertů běží o dost 

rychleji – každý umělec má pouze 30-45 minut, následuje rychlá přestavba a 

pokračuje další. Za jeden večer se jich tak stihne představit velké množství. 

Důvodem je právě to, že cílovou skupinou jsou hudební profesionálové, kteří chtějí 

pouze zjistit, jak umělec zní naživo. Často jim stačí na zhodnocení koncertu 

zhlédnout třeba jen třetinu, a poté se přesunou na další.  

 

Tento koncept by se dal přirovnat k veletrhu, na kterém si vybíráte nové produkty 

v podobě umělců na festivalu a pracovníky k další spolupráci v podobě 

přidružených služeb. Ač se může zdát tento koncept pro kulturní prostředí hrubý, 

má své opodstatnění, které bude vysvětleno v pozdějších kapitolách. Poslední 

umělci dohrávají každý programový den 1-3 hodiny po půlnoci. Celý program je 

tedy pro účastníky poměrně dost náročný. 

 

3. 2. 2 Typologie 

Než člověk na nějaký showcase festival vyrazí, měl by si ujasnit, že jede na ten 

správný – což vychází z jeho záměrů a cílů, kterých chce na akci dosáhnout. 

Festivaly se dají dělit podle několika kritérií. Zaprvé je to podle jejich geografické 

působnosti. Každý festival se přirozeně soustředí především na zemi svého 

působení, v širším kontextu na oblast. Pokud je záměrem začít spolupracovat 

s Velkou Británií, přirozeně padne volba na britskou akci, kde je možnost setkat 
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se s místními profesionály. Pokud je plán expandovat na Balkán, výběrem bude 

jeden z festivalů na Balkáně, kde bude přítomná pravděpodobně většina tamní 

scény. Velké festivaly (například německé) se ještě dělí podle toho, jestli se 

soustřeďují na vlastní trh a představují hlavně tuzemské umělce nebo se snaží být 

místem setkání v mezinárodním měřítku bez ohledu na hostitelskou zemi.  

 

Dále je možné festivaly dělit dle hudebního žánru. Většina akcí se soustředí na 

směs žánrů takzvané non-artificiální (neklasické) hudby. Přesto některé z nich 

vyžadují individuální přístup. Lze najít festivaly zaměřené pouze na world music, 

jazz, klasickou hudbu, elektronickou taneční hudbu a jiné. Opět se zde pohybuje 

větší koncentrace profesionálů z jedné oblasti hudební scény a snadněji se s nimi 

naváže spolupráce. 

 

Festivaly se dále dělí podle toho, na jaký druh profesní činnosti jsou zaměřené. 

Existují události primárně zaměřené na představování umělců a jejich booking 

(ESNS, The Great Escape, International Festival Forum), jiné jsou naopak pro 

vydavatele, nakladatele a držitele práv (MIDEM), či jsou to veletrhy, které 

představují nové technologie v hudbě (Musikmesse Frankfurt). Ne každá událost 

má toto zaměření, menší festivaly (hlavně zemí střední a východní Evropy) jsou 

“univerzální“, nezaměřené. 

 

Showcase festivaly organizují téměř bez výjimky soukromé společnosti. Stát a 

státní instituce se podílí na realizaci formou finanční podpory, a to i v zemích, jako 

jsou například Německo, Nizozemsko nebo Francie31. 

 

3. 2. 3 Financování 

Finance získávají pořadatelé z několika různých zdrojů, princip je dost podobný 

financování "běžných" (tedy ne showcase) hudebních festivalů, liší se jen v poměru 

jednotlivých položek. Jedním ze zdrojů je to, co festival prodá – tedy akreditační 

poplatky na konferenci (ty dosahují někdy vysokých částek, pohybují se v relaci 

99–985 Euro), vstupenky na festival, poplatky za výstavní stánky (na veletrzích) 

a v neposlední řadě i reklamní prostor ve festivalové brožuře, na stránkách a 

dalších materiálech určený pro hudební subjekty, případně specifické propagační 

spolupráce/akce. Na to navazuje spolupráce se sponzory, kteří většinou poskytují 

festivalu služby za zvýhodněnou cenu nebo zdarma. Jedná se hlavně o ubytování, 

 
31 lze dohledat na stránkách jednotlivých událostí prezentovaných v dalších kapitolách 
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catering, dopravu či poskytovatele hudebního vybavení (backline). Sponzoring ale 

nepřináší showcase festivalům tolik financí jako těm komerčním, jelikož nejsou 

zaměřené na širokou veřejnost. Důležití jsou pro festival i partneři mediální, bez 

kterých by těžko mohl být pro umělce kvalitní startovací platformou. Jedná se 

hlavně o specializovaná hudební média. Podobně jako nekomerční festivaly 

dostávají i showcase festivaly poměrně vysoké částky ze státních financí. 

Podporuje je město, ve kterém se konají, ministerstvo kultury, umělecké fondy a 

další státní organizace. Řada festivalů získává finance také z grantů Evropské unie. 

Hlavní důvody jsou dva – showcase festival je jednou z mála příležitostí přilákat 

do tuzemska zahraniční hudební profesionály, a kromě spolupráce jim také 

prezentovat stav místní hudební scény i samotnou kulturu země. Dalším je fakt, 

že rozměrnější události přináší do místa konání finance, jelikož účastníci utratí 

peníze za ubytování, stravu a další položky. Evropská unie pak tyto projekty 

podporuje, aby evropský trh nezaostával za jinými ve zbytku světa (zde se jedná 

hlavně o USA, ale i o rychle se rozvíjející východoasijský trh, kde v posledních 

letech kromě již silného Japonska rostou trhy v Jižní Koreji a Číně) a aby se 

vyrovnala jeho úroveň mezi jednotlivými státy Evropy. 

 

3. 2. 4 Umělci a jejich výběr 

Umělec by se na showcase festival neměl hlásit, pokud si není jistý, že je opravdu 

připravený po všech stránkách. To, že nějaký důležitý agent přijde na jeho koncert, 

sám od sebe nabídne spolupráci a zajistí mu hvězdnou kariéru, je spíš pohádková 

představa. Příprava je pro dosažení úspěchu klíčová. Umělec by měl mít při účasti 

na festivalu vlastní management. Ten se postará o to, aby byli na koncert pozvaní 

důležití profesionálové, kteří budou mít předem o umělci informace a představu o 

jeho plánech a aktivitách. Často dorazí právě na základě osobních známostí 

navázaných během konference, ale i díky kontaktování skrz e-mail (zde je důležitá 

festivalová databáze), propagaci nebo doporučení. Po zhlédnutí koncertu se s nimi 

pak management snaží domluvit spolupráci. Efektivita záleží na mnoha faktorech, 

často i náhodě. Realita je taková, že se jedná o velkou investici pracovní, ale i 

finanční. Pořadatelé většinou účinkujícím zaplatí pouze ubytování v den koncertu, 

případně cestovné – honorář málokdy. Festival finančně nepřispívá na výdaje 

managementu (akreditace, cestovné, ubytování), propagaci a přípravu. Do těchto 

oblastí musí umělec investovat vlastní zdroje, případně zažádat o dotační podporu. 

Úspěch výpravy přitom není garantovaný. 
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Klíč k výběru umělců má každý festival jiný. Protože je to poměrně obsáhlý 

problém, který by mohl zajímat potenciální uchazeče o hraní na festivalu, rozhodla 

jsem se mu věnovat vlastní kapitolu v druhé půlce této práce a udělat hlubší 

průzkum strategie výběru na několika vybraných festivalech. Zjištěné poznatky 

jsou shrnuté na jeho konci. 
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4. Stručná historie showcase festivalů  

4. 1 Showcase festivaly ve světě 

Obchodní konference, veletrhy či jiné formy setkávání se v hudební branži konají 

od vzniku nahrávacího průmyslu na konci 19. století (například konference NAMM 

– National Association of Music Merchants – se koná od roku 1901). Jednou 

z prvních akcí, která se soustředila na představování nových umělců, byl South by 

Southwest, festival vzniklý v Austinu v roce 1987. Úspěch zaznamenal už od 

počátku svého konání a významným způsobem ovlivňoval americkou scénu. Díky 

tomu se postupně stal mezi profesionály fenoménem, jehož formát byl inspirací 

pro vznik dalších podobných akcí. Ještě starší je například festival Canadian Music 

Week (1981), který je zase jednou z nejvlivnějších událostí v hudbě na kanadské 

scéně. Showcase festivaly byly do konce tisíciletí doménou hlavně Severní Ameriky 

a Evropy. 

 

4. 2 Showcase festivaly v Evropě 

I když jsou showcase festivaly především novodobou záležitostí, jejich historie 

sahá do 60. let 20. století. V té době to byly hudební přehlídky umělců z různých 

zemí a příležitost k setkání pro lidi z hudebního průmyslu. Jelikož bylo těchto akcí 

málo, účast na nich byla prestižní. Nedosahovaly takových rozměrů jako dnešní 

akce, což je přirozené, vezmeme-li v úvahu, že před několika desetiletími nebylo 

cestování tak snadné jako dnes. 

 

První událostí tohoto typu byl slavný světový hudební veletrh MIDEM, který i dnes 

patří mezi největší a nejvýznamnější události hudebního průmyslu v celosvětovém 

měřítku (pouze už není univerzální, ale specializuje se na určitá odvětví). MIDEM 

vznikl v roce 1967 v Cannes (Francie) a dlouho byl jedinou akcí svého druhu. 

Kromě lidí z Evropy sem jezdili i vlivní profesionálové americké scény. Zajímavostí 

je, že v roce 1968 hostil téměř dvě hodiny dlouhou přehlídku českých zpěváků 

(Karel Gott, Hana Hegerová, Yvonne Přenosilová a mnoho dalších). Další událostí 

byl Musikmesse Frankfurt, zpočátku pouze veletrh výrobců hudebních nástrojů, 

kde vystavovaly firmy z celého světa. Postupně začala společnost pořádat v rámci 

akce i showcase koncerty a založila další dvě podobné události v Moskvě a Pekingu. 

Jako třetí v pořadí vznikl festival Eurosonic Noorderslag, a to v roce 1986 

v Groningenu (Nizozemsko). Tato akce vznikla původně jako soutěž mezi 

nizozemskými a belgickými kapelami, později sloužil jako významná událost 

nizozemské scény představující vycházející nizozemské hvězdy. V 90. letech začal 
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představovat umělce i ze zahraničí, měl už tedy koncept mezinárodního showcase 

festivalu. I díky své tradici se vyvinul v dnes nejvýznamnější showcase festival 

v Evropě a jeden z nejrelevantnějších ve světě. Čeští umělci se zde představili 

poprvé v roce 2000 (Ohm Square). V roce 1989 vznikla v Tampere událost Music 

and Media Finland zaměřená hlavně na finský a skandinávský trh. V 90. letech už 

začíná událostí vznikat více, významný je například WOMEX (world music expo). 

Dnes nejdůležitější událost v oblasti world music vznikla v roce 1994 a každý rok 

se koná na jiném místě Evropy. Již první ročník měl bohatý konferenční program 

a několik desítek prezentovaných umělců. Ti na festival přijíždějí často z Afriky, 

Asie či Jižní Ameriky. Čeští umělci se zde představili poprvé v roce 2007 (Tara 

Fuki). Dále vzniká Sónar +D (Barcelona, 1994), hudební kongres přidružený 

k velkému španělskému festivalu Sónar, zaměřený mimo jiné i na inovace 

v technologii. Amsterdam Dance Event (1996) je zase událostí v žánru taneční 

hudby, By:Larm (1998) v Oslu a Iceland Airwaves (1999) v Reykjavíku jsou 

velkým přičiněním dnešního úspěchu severské hudby. Největší počet festivalů, 

tedy jejich zlatý věk, je období od roku 2010 do současnosti, kdy jich vznikly 

desítky. Důvody jsme si uváděli v minulé kapitole. V průběhu let se tedy z několika 

málo prestižních veletrhů stal typ události, který je téměř povinností pro každou 

domácí scénu, která nechce zůstat pozadu. Svůj showcase festival mají téměř 

všechny země Evropy, větší trhy jich přirozeně pořádají i víc. 
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5. Přehled nejvýznamnějších festivalů 

V této kapitole je představen stručný přehled důležitých showcase festivalů na 

světě. Následně se zaměřuje hlavně na Evropu. Je uvedený seznam akcí, které se 

konaly v roce 2019, a zahrnuje i podrobnější rozbor nejvýznamnějších evropských 

festivalů současnosti. Rozebírat se bude jejich vznik, zaměření a význam 

v celkovém kontextu.  

 

5. 1 Showcase festivaly ve světě 

Showcase festivalů je po celém světě velké množství a podle trendu stále přibývají 

další, především na trzích, které se nyní rychle vyvíjejí – Asie, Jižní Amerika nebo 

Afrika. Hlavními cíli jsou stále networking, představení trhu a navázání spolupráce, 

získání know-how. Jelikož by bylo nemožné sepsat seznam všech existujících akcí, 

je zde uvedený jen výběr společně s místem konání a rokem založení. Podrobněji 

se pak budu zabývat pouze jednou událostí, a to South by Southwest. 

 

Významné světové showcase festivaly: Canadian Music Week (Toronto – Kanada, 

1981), Winter Music Conference (Miami Beach – USA, 1985), SXSW Music Festival 

(Austin – USA, 1987), Millennium Music Conference and Showcase (Harrisburg – 

USA, 1996), Molson Canadian Music Week (Nova Scotia – Kanada, 1997), The 

LAMC: Latin Alternative Music Conference (New York – USA, 1999), Americana 

Music Festival and Conference (Nashville – USA, 2000), Southwest Regional Folk 

Alliance Conference (Austin – USA, 2000), Music China (Šanghaj – Čína, 2002), 

Indie Week Canada (Toronto – Kanada, 2002), BreakOut West (různá místa – 

Kanada, 2003), Moshito (Johannesburg - JAR, 2004), SERFA (Tennessee – USA, 

2007), LAUNCH Music Conference (Lancaster – USA, 2008), The Music IMBIZO 

(Durban – JAR, 2009), Kansai Music Conference (Osaka – Japonsko, 2009), Japan 

Music Week (Tokio – Japonsko, 2009), International Music Showcase Festival 

(Jeruzalém – Izrael, 2009), Sounds Australia (Sydney – Austrálie, 2009), IOMMa: 

Indian Ocean Music Market (Ostrov Reunion – 2011), Zandari Festa (Soul – Jižní 

Korea, 2012), SIM (Sao Paulo – Brazílie, 2012), Atlantic Music Expo (Cabo Verde, 

2013), Albuquerque Film and Music Experience (Albuquerque – USA, 2013), Visa 

for Music (Rabat – Maroko, 2014), Music Matters (Singapore, 2014), ONGEA 

Eastern Africa Music Summit (Nairobi – Keňa, 2015), Wired Music Week (Kuala 

Lumpur – Malajsie, 2018). 
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5. 1. 1 SXSW Conference & Festivals32                

Austin (Texas, USA), 1987 

South by Southwest je ve světě showcase festivalů pojem. V pomyslném žebříčku 

je úplně na špici a snem mnoha umělců. Ke spolupráci si zde agentury či nahrávací 

společnosti vyhlédly na začátku jejich kariéry hudebníky jako The White Stripes 

nebo Katy Perry. Je to také místo, kde britská scéna poprvé prezentuje své nejlepší 

projekty a zpěváky americkému trhu – v minulosti například Amy Winehouse, 

Arctic Monkeys a další. Je to akce, kde se schází důležité osobnosti amerického 

trhu – v hudbě zatím stále celosvětově nejsilnějšího. 

 

V roce 1986 přemítala skupinka mladých lidí ve městě Austin nad tím, kam bude 

směřovat hudební a kreativní průmysl. Mimo jiné si všimli, že Austin je domovem 

mnoha nadaných umělců, kteří ale působí pouze lokálně. Vymysleli tedy událost, 

která by přilákala lidi ze vzdálenějších koutů země, aby se přijeli na místní podívat 

a případně navázali spolupráci. Od prvního ročníku festival doprovázely diskuze a 

workshopy. Akci původně pro 150 lidí navštívilo první rok 700 návštěvníků a čísla 

s každým ročníkem rostla. V roce 1994 prezentoval festival 482 hudebních 

projektů a hlavním hostem konference byl Johnny Cash. Ta byla kromě hudby 

původně zaměřená i na film a média, která se později odtrhla. Akce k dnešnímu 

dni nabyla obřích rozměrů. Kromě hudební konference a festivalu hostí i filmový 

festival a platformu počítačových her. V roce 2019 prezentovala 1 964 hudebních 

projektů (můžeme najít několik stejných umělců jako na ESNS nebo The Great 

Escape 2019). Konference hostila 4 799 přednášejících, proběhlo 2 128 

programových bodů a veletrh se stánky. Navštívilo ji 73 716 profesionálů ze 106 

zemí, celou akci (včetně filmové a herní části) pak 417 400 lidí. Pokud účast na 

největších evropských festivalech vyžaduje důkladnou přípravu, zde už je nutné, 

aby byl umělec na svém trhu špičkou (pokud pochází ze zahraničí). V opačném 

případě je hraní na festivalu zážitkem a cennou zkušeností bez dalšího výsledku a 

na vlastní náklady. 

 

SXSW byl jedním z prvních festivalů typu konference + showcase, který se snažil 

přilákat hudební profesionály z odlehlých lokalit za účelem spolupráce a 

 
32 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 20. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.sxsw.com  

https://www.sxsw.com/
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představení místních umělců. Tento model se stal inspirací pro mnoho dalších akcí, 

které následně vznikly v USA i jiných zemích. 

 

V roce 2020 bylo pořádání akce zrušeno několik dní před zahájením z důvodu 

šíření viru Covid-19, což způsobilo účastníkům nemalé škody. Akce byla přerušená 

poprvé od svého vzniku, tedy po 34 letech.  
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5. 2 Showcase festivaly v Evropě  

Níže je uveden přehled evropských SF od nejstarších po nejmladší. Nezahrnuje 

všechny SF Velké Británie, protože ty se jednak často mísí s běžnými festivaly, 

jednak se jich mnoho koná pouze na národní úrovni: 

 

MIDEM 1967 Cannes (FR)  Nouvelle 

Prague 

2013 Praha (CZ) 

Musikmesse 1980 Frankfurt (DE)  Czech Music 

Crossroads 

2013 Ostrava 

(CZ) 

ESNS 1986 Groningen 

(NL) 

 Enea Spring 

Break 

2014 Poznaň (PL) 

Music and 

Media 

1989 Helsinki (FI)  XpoNorth 2014 Inverness 

(GB) 

WOMEX 1994 různě  Westway LAB 2014 Serzedo 

(PT) 

Sónar +D 1994 Barcelona 

(ESP) 

 FIRA B 2014 Mallorca 

(PT) 

Amsterdam 

Dance Event 

1996 Amsterdam 

(NL) 

 Primavera 

Pro 

2014 Barcelona 

(ESP) 

M4music 1998 Zurich (CH)  Europaen 

Jazz 

Conference 

2014 různě 

By:Larm 1998 Oslo (NOR)  Most Wanted 2014 Berlín (DE) 

Iceland 

Airwaves 

1999 Reykjavik 

(ISL) 

 International 

Festival 

Forum 

2015 Londýn (GB) 

Reworks 2004 Thessaloniki 

(GR) 

 Linecheck 2015 Milán (IT) 

C/O Pop 2004 Kolín nad 

Rýnem (DE) 

 Music Week 2015 Moskva (RU) 

Reeperbahn 2006 Hamburk (DE)  Indirekt 2015 Bělehrad 

(RS) 

Jazzahead! 2006 Brémy (DE)  MENT 2015 Lublaň (SO) 
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The Great 

Escape 

2006 Brighton (GB)  Mastering the 

Music 

Business 

2016 Bukurešť 

(RU) 

BBC 

Introducing 

2007 Londýn (GB)  Ritmo 2016 Budapešť 

(HU) 

Sonic Visions 2008 Lucemburk 

(LU) 

 BuSH 2016 Budapešť 

(HU) 

UnConvention 2008 Manchester 

(GB) 

 Off The 

Records 

2016 Manchaster 

(GB) 

SoundCity  2008 Liverpool (GB)  Viva Sounds 2016 Gothenburg 

(SWE) 

Tallinn Music 

Week 

2009 Tallinn (EST)  SPOT + 2016 Aarhus (DK) 

MaMA 

Convention 

2009 Paříž (FR)  Music Cork 2017 Cork (GB) 

Monkey Week 2009 Sevilla (ESP)  MusikMatch 2017 Drážďany 

(DE) 

Live at Heart 2010 Orebro (SWE)  Tak Brzmi 

Miasto 

2017 Krakov (PL) 

Focus Wales 2010 Wrexham 

(GB) 

 MIL 2017 Lisabon (PT) 

Operadagen 2011 Rotterdam 

(NL) 

 Where‘s the 

Music 

2017 Norrkoping 

(SWE) 

Waves Vienna 2011 Vídeň (AT)  SHARPE 2018 Bratislava 

(SK) 

Classical Next 2012 Rotterdam 

(NL) 

 Kyiv Music 

Days 

2018 Kyjev (UKR) 

PIN 2012 Skopje (MK)  Music 

Showcase 

Greece 

2018 Thessaloniki 

(GR) 

What`s Next in 

Music 

2012 Vilnius (LT)  Dancefair 2018 Utrecht (NL) 

BIME 2013 Bilbao (ESP)  Athens Music 

Week 

2019 Atény (GR) 
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Velká Británie je nejsilnějším evropským trhem i díky své bohaté historii. Mladým 

umělcům dává prostor jak na tuzemských showcase festivalech, tak také v rámci 

běžných festivalů, kde jsou pro ně například vyhrazené jednotlivé scény nebo 

časové bloky. Pódia pro mladé umělce mají festivaly zvučných jmen, jako jsou 

Glastonbury, Isle of Wight, Reading nebo Leeds. 

 

5. 2. 1 Eurosonic Noorderslag33                   

Groningen (Nizozemí), 1986 

I když není nejstarší, Eurosonic Noorderslag (nově ESNS) je nejvýznamnější 

událostí Evropy co se týče představování nových umělců. Sjíždějí se sem 

profesionálové z celého světa, aby viděli, co nového evropský trh nabízí (tzn. 

nepředstavuje umělce z jiných kontinentů). Celá akce obvykle trvá 4 dny. Přes den 

se koná konferenční program v prostorách De Oosterpoort doprovázený 

workshopy, prezentacemi, schůzkami a uzavřenými setkáními, večer probíhá 

festival po nejrůznějších prostorách celého města na 40 místech, který představí 

okolo 350 umělců. Festival je přístupný i běžným posluchačům, kterých bylo 

v posledních letech na 40 000. Profesionálů přijíždí přes 4 000 ze 45 zemí, z toho 

400 z mezinárodních festivalů.  

 

Ne náhodou se událost koná v lednu, právě zástupci mezinárodních festivalů sem 

přijíždí vybírat umělce, kteří by doplnili program jejich akcí. Právě díky ESNS mají 

umělci šanci zaujmout booking agenty z festivalů jako Coachella, Glastonbury 

nebo Sziget, a stejně tak českých (Metronome Prague, Rock for People atd.). Svoji 

mezinárodní kariéru zde začínali umělci středně velkých jmen, ale i třeba 

mainstreamové hvězdy jako Dua Lipa, Aurora a další. Mezi profesionály často 

skloňovaná jména každého ročníku jsou pak právě ta, která jsou pro posluchače 

po pár měsících populárními novinkami. Vše je rozhodnuté už v zákulisí. 

 

ESNS je tedy typově událostí hlavně pro umělce a booking agenty, dále pro 

profese, které mohou umělci hledat ke spolupráci – PR, zahraniční label, booking 

agentura pro určité teritorium. Díky svému významu a velikosti je pro umělce 

nutné se na účast důkladně připravovat třeba už rok dopředu a mít okolo sebe 

schopný management, jinak nebude mít akce žádný dopad ani výsledky. 

 
33 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: https://esns.nl  

https://esns.nl/
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V roce 2019 proběhl první "focus", neboli zaměření na ČR spolu se Slovenskem. 

Tento focus byl výsledkem četných jednání v předchozích letech, stejně tak i 

profesionalizace místních scén a vzniku exportních kanceláří. Za ČR koordinovala 

focus exportní kancelář SoundCzech, za Slovensko festival Pohoda. 

5. 2. 2 Reeperbahn34                                             

Hamburk (Německo), 2006 

Reeperbahn je po ESNS druhou nejvýznamnější evropskou hudební událostí, 

pojmenovaná po známé hamburské čtvrti. Poprvé se konala v roce 2006 jako čistě 

hudební festival. Během tří let se ale vyvinula v obchodní platformu pro organizace 

z mezinárodního hudebního průmyslu a digitální distribuce. Akce je určená 

především pro profese v oblasti kreativního digitálního průmyslu – i když je festival 

co do velikosti a počtu interpretů rozsáhlý, booking umělců zde není primární jako 

na ESNS. Jedná se o nejvýznamnější akci německého trhu, která se soustředí na 

mezinárodní spolupráci (tedy nejen na německý trh, na ten se soustřeďuje událost 

C/O POP Convention). Konferenční program nabízí obvyklé panelové diskuze, 

workshopy a networkingové seance. Co do kapacity je tato událost ještě větší než 

ESNS, v roce 2019 hostila 5 900 delegátů a novinářů z 55 zemí. Zároveň se pyšní 

oceněním Největší evropský klubový festival, v roce 2019 se uskutečnilo 600 

koncertů na 100 místech, posluchačů bylo okolo 50 000. Festival prezentuje i 

hudební projekty z oblasti klasické hudby, ta se představuje v sálech slavné 

Elbphilharmonie. Reeperbahn mimo jiné podporuje interdisciplinární propojení 

různých sektorů, představuje výtvarnou tvorbu, literaturu a film.  

 

 

 

 

 
34 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.reeperbahnfestival.com/de/startseite  

https://www.reeperbahnfestival.com/de/startseite
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5. 2. 3 WOMEX35                           

různá místa po celé Evropě, 1994 

Název WOMEX je zkratkou pro World Music Expo, jeden z největších a 

nejdůležitějších hudebních veletrhů. Jak můžeme vidět, událost je zaměřená 

výhradně na world music s částečným přesahem do žánrů jazz a klasická hudba a 

jejich fúze. Projekt vznikl v Berlíně, ale koná se v různých evropských městech 

jako Brusel, Stockholm, Budapešť nebo Las Palmas na Kanárských ostrovech. Celá 

akce začíná úvodním ceremoniálem. Denní program probíhá ve velkých 

prostorách, kde mají jednotlivé subjekty nebo státy svoje stánky nabízející 

propagační materiály, konzultaci nebo pořádají malé networkingové párty. 

Zároveň s touto výstavou probíhá obvyklý konferenční program. Událost se 

zaměřuje na veškeré profese hudebního průmyslu, které se věnují world music 

nebo propagují tradiční hudební kultury. Právě bohatá kulturní rozmanitost je pro 

tuto akci důležitá. Každoročně se zde sejde okolo 2000 profesionálů z 83 zemí. Na 

konferenci navazuje večerní showcase festival, kde se představuje okolo 60 

hudebních projektů na 7 scénách. Právě na WOMEXu vybírají svoje kapely třeba 

Colours of Ostrava. UNESCO Global Alliance for Cultural Diversity hodnotí festival: 

"Nejdůležitější mezinárodní událost v oblasti world music, která sdružuje lidi 

z oblasti folku, etnické a tradiční hudby prostřednictvím koncertů, konference a 

dokumentárních filmů."36 

 

Česká republika má na tomto veletrhu každoročně vlastní stánek a skupinu 

profesionálů. Čeští zástupci byli také zvolení do poroty pěti samurajů, kteří vybírají 

showcase umělce (2007 – Petr Dorůžka, 2019 – Zlata Holušová). 

 

 

 

 
35 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 

https://www.womex.com  

36 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.womex.com/about/womex  

https://www.womex.com/
https://www.womex.com/about/womex
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5. 2. 4 MIDEM37                                                

Cannes (Francie), 1967 

Francie je po Velké Británii a Německu třetí nejsilnější hudební trh Evropy, proto 

pořádá několik významných událostí. Jednou z nich je právě MIDEM. Jak už jsem 

popisovala v historii showcase festivalů, MIDEM je nejstarší akcí tohoto druhu. 

Dlouhou dobu byl cílem všech větších subjektů hudebního průmyslu, které zde 

měly možnost setkat se se zástupci amerického trhu, diskutovat o směřování 

dalších aktivit a uzavírat obchodní dohody. Byl klíčovou akcí hudebního průmyslu, 

často přirovnávaný k filmovému festivalu v Cannes. Mimo to byl MIDEM veletrh, 

kam se jezdily představovat jednotlivé státy a firmy (podobně jako na WOMEXu). 

Formát stánků ve velkém prostoru je zachovaný dodnes. V průběhu času se ale 

změnilo zaměření akce – dnes sice stále pořádá showcase festival, ale na umělce 

se tolik nesoustředí. Je určená především pro obchodní setkávání hudebních 

vydavatelství (nezávislých i majors), nakladatelství, správce autorských práv a 

sektor technologií (přehlídka start-up projektů). Vyplývá to i z názvu "Marché 

international du Disque et de l’Edition Musicale", tedy Mezinárodní veletrh 

nahrávacích společností a nakladatelství. Nově zde vznikla regionální fóra – 

africké, latinsko-americké a asijské. Mají za cíl pomoct rozvoji těchto trhů. Kromě 

hlavního programu pořádá MIDEM ještě spoustu doprovodných programů ať už pro 

profesionály, nebo i pro umělce (workshopy skládání písní neboli songwritingu, 

studio sessions). 

 

V roce 2019 se události účastnilo 5000 profesionálů z 90 zemí a 1 915 firem. Před 

účastí je opět důležitá příprava, plánování aktivit a sjednání schůzek. Jelikož se 

cena samotné akreditace pro jednu osobu pohybuje mezi 585–985 Euro, jezdit se 

na akci pouze "podívat" je plýtvání financemi. 

 

Česká republika měla do roku 2017 na akci vlastní stánek, ale kvůli vysokým 

finančním nákladům a neefektivnosti byl zrušený. V roce 2020 se změnilo vedení 

a s tím i koncept veletrhu, proto se pravděpodobně česká účast znovu obnoví ve 

spolupráci s dalšími zeměmi střední Evropy. 

 
37 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.midem.com  

https://www.midem.com/
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5. 2. 5 MaMA Festival & Convention38               

Paříž (Francie), 2009 

Druhou významnou událostí francouzského trhu je konference a festival MaMA 

Festival & Convention, která se koná okolo slavných čtvrtí Pigalle, Montmartre a 

Moulin Rouge. Tato akce byla zpočátku zaměřená hlavně na domácí Francii, jelikož 

ta si svůj tuzemský trh velice chrání a je těžké na něj dostat zahraničního umělce. 

V posledních letech se však snaží být přístupná i dalším zemím (například vede 

program v angličtině a zve si zahraniční hosty, i když procentuální poměr je stále 

malý). Co do rozměrů je akce skutečně obsáhlá, v roce 2019 hostila 6 400 

profesionálů pro které připravila 150 konferenčních bodů a nespočet příležitostí 

k networkingu. Kromě toho před čtyřmi lety spustila program MaMA Invent, který 

představuje 100 soutěžních hudebně-technologických start-up projektů, z nichž je 

pak vybraný jeden vítěz. MaMA konference není nijak specificky zaměřená, takže 

zde můžeme najít zástupce všech hudebních profesí. O to těžší je zorientovat se, 

připravit se před příjezdem a naplno využít potenciál své návštěvy. Pokud má ale 

někdo ambice prorazit na francouzském trhu, měl by začít právě zde. „The entire 

French music industry is present at MaMA. Whether it is the recorded sector, live 

music or others like institutions, politicians, lawyers, etc., everyone comes to 

MaMA.” - Fernando Ladeiro-Marqués, director of MaMA Event.39 

 

Festival není tak obsáhlý jako konference, na 10 pódiích proběhlo v roce 2019 

okolo 130 koncertů. Poměr francouzských a mezinárodních umělců je 50-50. 

Festival je opět přístupný široké veřejnosti. 

 

 

 
38 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.mamafestival.com/en/  

39 GOTTFRIED, Gideon, 2019, MaMA Festival and Convention Preps for 10th Anniversary 

in Paris, [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: https://www.pollstar.com/article/mama-
festival-convention-preps-for-10th-anniversary-in-paris-141270  

https://www.mamafestival.com/en/
https://www.pollstar.com/article/mama-festival-convention-preps-for-10th-anniversary-in-paris-141270
https://www.pollstar.com/article/mama-festival-convention-preps-for-10th-anniversary-in-paris-141270
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5. 2. 6 Jazzahead!40                                               

Brémy (Německo), 2006 

Až na výjimky jsou showcase festivaly věnované non-artificiální hudbě primárně 

stylů rock, elektronika, pop, hip-hop a jejich sub-žánrů, jelikož se prolínají a mají 

mnoho společného. Máme tu však i specifické žánry (world music, jazz, klasická 

hudba), které vyžadují jiný přístup a věnuje se jim jiný okruh hudebních 

profesionálů. Stejně jako world music má svůj vlastní festival (WOMEX), i pro jazz 

vznikla samostatná akce s názvem Jazzahead!, v překladu vstříc jazzu. Událost je 

zaměřená na veškeré hudební profese pracující v oblasti jazzu, které hledají 

mezinárodní spolupráci. Je největší svého druhu a má celosvětový význam co se 

týče hostujících profesionálů. Je zde možné potkat zástupce předních jazzových 

agentur, klubů, festivalů či médií. Podobně jako WOMEX nebo MIDEM funguje na 

principu stánků a státy nebo firmy prezentují svoji scénu/produkty. Kromě toho se 

mohou zúčastnit i jednotliví profesionálové, pro které je připravený konferenční 

program, v roce 2019 jich bylo 3 408 ze 64 zemí. 

 

Showcase festival se koná od roku 2011 a na dvou scénách představuje okolo 40 

hudebních projektů. Stejně jako na ESNS, i zde je každoročně festival zaměřený 

na jeden stát, který vysílá vyšší počet umělců a dostává se mu větší pozornosti. 

Mimo to Jazzahead! pořádá i klubovou noc na 30 různých scénách po celých 

Brémách. Organizátoři uvádí, že obě tyto akce navštíví na 25 000 posluchačů, což 

je pro jazz poměrně vysoké číslo. V rámci akce probíhají i různé doprovodné 

programy jako Young Professionals in Jazz pro mladé lidi, kteří začínají pracovat a 

potřebují získat zkušenosti a kontakty, nebo Jazz and Improvisation for Kids – 

jazzový workshop pro děti. 

 

Jednotliví zástupci České republiky navštěvují festival již delší dobu, ale až roku 

2018 měla ČR svůj vlastní stánek. O rok později vznikla společně s unikátním 

designem stánku i brožura Průvodce jazzovou scénou v ČR, autorkou je Anna 

Mašátová. Díky těmto aktivitám si pak profesionálové více všímají české scény a 

 
40 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://jazzahead.de  

https://jazzahead.de/
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zajímají se o to, co se zde děje. To samozřejmě pomáhá českým zástupcům snáze 

navazovat kontakty a vyvíjet spolupráce. V roce 2020 se také povedlo prvnímu 

českému umělci dostat se do programu showcase festivalu – je jím Kristina Barta 

a její projekt Event Horizon. Aktivity na Jazzahead! zastřešuje proexportní kancelář 

SoundCzech (k roku 2020). 

 

5. 2. 7 The Great Escape41                                 

Brighton (Velká Británie), 2006 

Vyznat se ve změti mezinárodních a lokálních showcase festivalů Velké Británie 

není jednoduché. Je to nejsilnější evropský trh a jeden z nejsilnějších i 

celosvětově. Díky velkým příjmům z tohoto průmyslu se snaží udržet si vysoký 

standard a své umělce i profesionály si pečlivě vybírá a školí. Prorazit na britský 

trh je pro "nerodilého mluvčího" téměř nemožné, pokud není jeho hudební projekt 

naprosto výjimečný. Pokud to přesto chce někdo zkusit, The Great Escape je 

možnou cestou, jelikož je to jeden z nejrenomovanějších mezinárodních showcasů 

ve Velké Británii (některá média ho přirovnávají k britskému ekvivalentu SXSW). 

Po každém ročníku má velký mediální ohlas a nejlepším interpretům se dostává 

žádané pozornosti. Minulé ročníky hostily početnou skupinu dnes již úspěšných 

umělců, kteří koncertují po celém světě. Mezi nimi je například i zpěvačka Adele, 

která se zde představila ve svých 19 letech na začátku kariéry. Na tento festival 

ovšem není snadné se dostat. 

 

The Great Escape je primárně třídenní festival, proto je zaměřený hlavně na 

profese z oblasti živé hudby a tzv. lovce talentů. Během let představuje každý 

ročník stále víc a víc umělců, momentálně jich je na třiceti scénách okolo 500, což 

je vysoké číslo. Pro nebritského posluchače je proto těžké vůbec na koncert dostat 

relevantní profesionály, natož je zaujmout natolik, aby navázali spolupráci. 

Poslední ročníky navštívilo okolo 3 500 hudebních profesionálů. Pro ty je kromě 

festivalu připravená i konference. Ta se poněkud liší od ostatních akcí tohoto typu. 

Zabývá se třemi klíčovými tématy – hudební vzdělávání, hudební média a 

 
41 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://greatescapefestival.com  

https://greatescapefestival.com/
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celosvětové hudební trhy. Každému tématu je věnováno 5 hodin, tedy v podstatě 

celý konferenční den. Skrze průzkumy a studie kombinované s debatami a 

rozhovory získají posluchači cenné informace o aktuálním dění a výhledy do 

budoucna. Program rozebírá věci daleko více do hloubky, než je tomu na obvyklých 

krátkých konferenčních panelech. Celou akci pozitivně ovlivňuje kreativní prostředí 

města Brighton, které má hustou síť hudebních klubů dobré úrovně. 

 

Čeští zástupci tento festival navštěvují pravidelně, jedná se hlavně o zástupce 

bookingových agentur a festivalů. Česká kapela se představila zatím pouze jedna, 

a to Lake Malawi v roce 2015. 

5. 2. 8 Waves Vienna42                                   

Vídeň (Rakousko), 2011 

Rakouský showcase festival Waves Vienna není jen bránou rakouského hudebního 

trhu, stále se objevuje i v žebříčkách nejdůležitějších akcí pro začínající umělce. 

Událost se řídí mottem „East meets West“, tedy východ se setkává se západem. 

Na základě tohoto motta vybírají pořadatelé vždy jednu západní a jednu východní 

zemi, které jsou v programu akcentované. Toto ladění je znatelné i mezi delegáty 

– najdeme zde profesionály ze západních zemí, ale i početné zastoupení těch 

východních, jako je například Ukrajina.  

 

 

Waves Vienna není nijak zvlášť specifická akce, drží se standardního formátu. Přes 

den probíhá konference v prostorách kulturního centra WUK. Její kapacita není 

velká, hlavní sály pojmou pár desítek lidí. Program řeší aktuální témata 

z hudebního průmyslu. 

 

Festival představuje okolo 100 začínajících hudebních projektů. Dřív se odehrával 

na několika scénách rozesetých po městě, v roce 2019 už byly všechny koncerty 

buď ve WUK nebo v budově školy stojící naproti. Je to určitě dobrý krok, protože 

tímto způsobem zůstanou všichni profesionálové na jednom místě a usnadní jim 

to navazování kontaktů. 

 
42 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 25. 1. 2020] Dostupné z: 
https://www.wavesvienna.com  

https://www.wavesvienna.com/
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V letech 2013–2015 byl festival Waves Vienna spojený s festivalem Waves 

Bratislava, doprovodnou akcí byl Waves Filmfest. Byl to koncept sesterských měst, 

která pořádala stejnou akci ve stejný čas a nabízela tak profesionálům cestujícím 

z daleka navštívit dvě akce najednou – obě města spojovala speciální kyvadlová 

doprava. Kvůli problémům s financováním byl ale tento projekt zrušený a Waves 

Vienna pokračuje dál samostatně a v komornějším provedení. Jako návštěvník 

edice 2019 jsem byla úrovní akce překvapená. Konferenční program byl slabý a 

pouze jednodenní, kvalita vystupujících umělců byla povětšinou nízká. Uvidíme, 

zda se WV vrátí ke svému původnímu formátu. 

 

Jelikož je rakouský trh hned za hranicemi, česká výprava bývá na festivalu 

početná, ať už jde o profesionály nebo vystupující umělce. Těch bývá každoročně 

2-4. Je to pro ně dostupná příležitost k navázání mezinárodní spolupráce. 

 

5. 2. 9 Iceland Airwaves43                                

Reykjavík (Island), 1999 

Iceland Airwaves je jeden z nejstarších showcase festivalů v Evropě. Koná se čtyři 

dny a představuje novou hudbu z Islandu i dalších zemí. Hlavním sponzorem 

festivalu je kromě města Reykjavík i islandská letecká společnost Icelandair. Zde 

má původ nehudební název akce i to, že se první ročník konal v hangárech 

islandského letiště. Festival se dnes koná na více místech po celém Reykjavíku a 

představuje okolo 130 umělců. Stále jich je polovina islandských a festival se netají 

tím, že je částečně důležitou platformou pro začínající islandské umělce. Festival 

původně vznikl tak, že bylo pro manažery umělců finančně výhodnější uspořádat 

přehlídku na Islandu a profesionály tam dovézt než vozit své kapely po celém 

světě. Místní scéna je vzhledem k počtu obyvatel mezinárodně velmi úspěšná a 

Iceland Airwaves na tom má svůj podíl. Festival je doplněný o dvoudenní 

konferenci Airwaves Pro, která slouží k setkání hudebních profesionálů, není ale 

hlavním bodem celé události jako na jiných akcích. 

 

 
43 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 23. 1. 2020] Dostupné z: 
https://icelandairwaves.is  

https://icelandairwaves.is/
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5. 2. 10 MENT44                                               

Lublaň (Slovinsko), 2015 

MENT je mezi návštěvníky velice oblíbeným festivalem. Každoročně ho navštíví 

okolo 500 profesionálů a 5 000 posluchačů. V roce 2017 byl zvolený nejlepším 

malým klubovým festivalem v Evropě (European Festival Awards)45. 

 

Tematicky se soustředí hlavně na regionální scénu a scény jihovýchodní Evropy. 

Mottem festivalu je představit a vyzdvihnout vše, co se v těchto oblastech děje. 

Proto dávají například daleko menší prostor Velké Británii a dalším západním 

zemím. Promítá se to jak do programu konference, tak do dramaturgie festivalu. 

Pokud chce někdo mířit na trhy východní Evropy a Balkánu, MENT je jejich vstupní 

bránou, ideální příležitostí potkat se s mnoha profesionály z této oblasti a načerpat 

aktuální informace. Konference se koná v areálu Kina Šiška, které je ve své 

kulturní činnosti hojně finančně podporováno. Festival představuje okolo 100 

umělců a snaží se o žánrovou diverzitu. Čeští umělci na MENTu vystupují 

pravidelně. 

 

5. 2. 11 Tallinn Music Week46                                  

Tallinn (Estonsko), 2009 

Tallinn Music Week je hudební událostí oceňovanou například The Guardian, New 

York Times nebo Forbes. Má obvyklé schéma denní konference a nočního festivalu, 

první navštíví okolo 1 000 profesionálů, druhé asi 20 000 posluchačů. Událost není 

zaměřená na určitou část profesí, teritoriálně prezentuje hlavně pobaltskou a 

skandinávskou scénu. Snaží se také skrz festival prezentovat město Tallinn jako 

turistickou destinaci. 

 

 

 
44 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 5. 2. 2020] Dostupné z: 
https://www.ment.si  

45 Oficiální stránky EFA, 2020 [online] [cit. 5. 2. 2020] Dostupné z: 

https://www.europeanfestivalawards.org  
46 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 28. 1. 2020] Dostupné z: https://tmw.ee  

https://www.ment.si/
https://www.europeanfestivalawards.org/
https://tmw.ee/
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5. 2. 12 Showcase festivaly v klasické hudbě 

Nerada bych v této práci opomenula klasickou hudbu, i když v tomto žánru 

showcase festivaly tak významnou roli nehrají – přece jenom je kariéra klasického 

interpreta poněkud komplexnější. Navíc je pro ně přínosnější například účast na 

soutěžích, které se pak můžou promítnout do jejich životopisu a ovlivnit směřování 

kariéry. Níže je představeno několik festivalů z této oblasti. 

5. 2. 12. 1 Classical:NEXT47                                  

Rotterdam (Nizozemsko), 2012 

Jak již bylo zmíněno v kapitole o Jazzahead, specifické žánry vyžadují vlastní 

přístup, tudíž i vlastní konference. Pro klasickou hudbu mají mezinárodní význam 

v Evropě dvě – Operadagen (konající se také v Rotterdamu, zaměřené na operu) 

a Classical Next. Druhá zmíněná je pořádaná stejnou organizací jako WOMEX 

(Piranha Arts AG) a má i podobný koncept. Mise Classical:NEXT je sjednotit 

profesionály zabývající se klasickou hudbou a poskytnout jim prostor 

k networkingu a obchodním jednáním, místo, kde budou účastníci inspirováni 

k vytvoření nových konceptů prezentace a propagace klasické hudby.  

 

Struktura události se skládá ze čtyř částí – první je expo neboli otevřený prostor 

s výstavními stánky. Princip je opět stejný, vystavují hlavně labely, nakladatelství, 

festivaly, agentury a další. Stánky slouží jako místo k setkávání a navazování 

nových kontaktů. Druhou je konference s programem obsahujícím prezentace, 

semináře a diskuze. Další částí je představení projektů ve formě pitch, tedy 

krátkých a úderných prezentací, které mají usnadnit navázání nových spoluprací. 

V posledním ročníku (2019) jich proběhlo 14. Poslední částí je samozřejmě 

showcase festival, který prezentuje umělce od staré hudby po současnou, od 

tradičního pojetí po experimentální, sólové hráče, ansámbly i operní produkce. 

Umělci jsou vybíraní odbornou porotou. V roce 2019 vystoupilo 24 projektů včetně 

Clarinet Factory, prvního českého projektu na tomto festivalu. 

 

 
47 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 31. 3. 2020] Dostupné z: 
https://www.classicalnext.com  

https://www.classicalnext.com/
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Událost je určená pro subjekty působící v oblasti klasické hudby, poslední ročník 

navštívilo 1 300 profesionálů (2019), mimo jiné třeba zástupci ze 100 orchestrů. 

Přesto mám pocit, že bude ještě pár let trvat, než nabyde významu jako její 

ekvivalenty v jiných žánrech. A otázkou je, jestli vůbec. Ubírá se spíš cestou 

platformy pro obchodní jednání, showcase festival je doprovodnou akcí. 

 

5. 2. 12. 2 REMA Showcase48     

Francouzská platforma REMA je síť několika desítek (k dubnu 2020 jich je 88) 

organizací, kterým poskytuje prostor ke snadné spolupráci, podporuje navazování 

nových kontaktů a výměnu znalostí a zkušeností. Je zaměřená výhradně na oblast 

staré hudby. Z ČR jsou do platformy zapojené Letní slavnosti staré hudby a festival 

Concentus Moraviae. REMA pořádá jednou za dva roky svůj showcase festival, kde 

prezentuje mladé talenty před odborníky z oblasti staré hudby pocházejícími 

z různých zemí Evropy. Jsou mezi nimi dramaturgové festivalů, muzikologové, 

vydavatelé a nakladatelé, zástupci médií i široká veřejnost. Ročník 2020 je 

otevřený pro ansámbly o 3–9 členech. Pokud splňují požadovaná kritéria, mohou 

se do programu přihlásit prostřednictvím elektronické přihlášky. Festival se koná 

pokaždé na jiném místě – 2013 v Marseille, 2015 v Praze na HAMU, 2017 v Haagu, 

letos se bude konat v Bruselu.  

5. 2. 12. 3 Showcase mladých interpretů49  

Snaha představit mladou generaci klasických interpretů se objevila i v ČR. Již 

dvakrát se konala akce s názvem Showcase mladých interpretů, poprvé při 

Janáčkově máji, podruhé při MHF Leoše Janáčka. Festival využívá účasti 

zahraničních profesionálů na těchto akcích k tomu, aby jim prezentoval české 

talenty, které akce podpoří v jejich kariérním růstu. V programu najdeme 

zastoupení téměř všech druhů nástrojů i zpěv. Vybraní interpreti/zpěváci pak 

zahrají/zazpívají program v rozsahu 15 minut dle vlastního výběru. Cílem by mělo 

být představení toho nejlepšího, co jejich repertoár nabízí. V roce 2018 uvedl 

 
48 Oficiální stránky festivalu, 2020 [online] [cit. 31. 3. 2020] Dostupné z: 
https://www.rema-eemn.net  

49 Showcase mladých českých interpretů 2018 [online] [cit. 31. 3. 2020] Dostupné z: 

https://www.idu.cz/cs/o-nas/projekty-a-infoportaly/662-showcase-mladych-ceskych-
interpretu-2018  

https://www.rema-eemn.net/
https://www.idu.cz/cs/o-nas/projekty-a-infoportaly/662-showcase-mladych-ceskych-interpretu-2018
https://www.idu.cz/cs/o-nas/projekty-a-infoportaly/662-showcase-mladych-ceskych-interpretu-2018
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festival celkem 22 interpretů a zpěváků. Akci pořádá Institut umění – Divadelní 

ústav, koordinátorkou je Lenka Dohnalová. 

 

Mezi další showcase festivaly v klasické hudbě patří například Huddersfield 

Contemporary Music Festival či Operadagen Rotterdam.  
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6 Způsob výběru umělců 

V následující kapitole jsem se zaměřila na průzkum výběru umělců na jednotlivé 

showcase festivaly. Oslovila jsem větší počet festivalů, níže rozvedené jsou ty, 

které byly ochotné se o informace podělit. I když se od sebe festivaly liší, určité 

znaky mají stejné. Na co by se tedy měli umělci zaměřit, pokud chtějí být vybraní 

na některý z festivalů? 

 

6. 1 Příklady 

Polský trh je tomu českému velice blízký. Mnoho umělců se proto na začátku svých 

zahraničních aktivit vydá právě tam. Jeden z nejvýznamnějších showcase festivalů 

nese název Enea Spring Break a koná se v Poznani. Festival je přístupný jak 

profesionálům, tak i široké veřejnosti, kterou láká na open-air pódium plné 

známých polských interpretů. V okolních klubech pak probíhá showcase. Umělce 

do něho vybírají na základě otevřené výzvy, kam se může přihlásit kdokoliv. 

V průměru obdrží okolo 500 přihlášek, ze kterých dva bookeři a jeden poradce 

vyberou stovku umělců. Kritéria jsou jednoduchá – umělecká kvalita a přítomnost 

hudebního managementu. Umělec musí být aktivní a mít za sebou určitý kariérní 

postup (ne léta stagnace) a mezinárodní ambice. Hodně přihlíží i k doporučením a 

ohlasům, především od institucí zaštiťující scénu, jako jsou například exportní 

kanceláře. Část umělců je pak jakýsi protějšek headlinerů a jsou to polské 

projekty, které se veřejně před publikem ukážou úplně poprvé.50  

 

c/o pop Festival and Convention je po Reeperbahnu další významnou 

německou událostí. Na rozdíl od něho je však orientovaný hodně na domácí trh. 

Jeho cílem je představit německé umělce a profesionály zahraničním odborníkům. 

Proto je okolo 80 % vystupujících umělců německých. Festival jako celek má tři 

různé části. Zaprvé nabízí jednotlivé koncerty renomovaných umělců, na každý 

koncert je ale individuální vstupné. Pak je zde samotný showcase festival 

s paušálním vstupným, který nabízí okolo 30 umělců z různých zemí. A do třetice 

probíhá i festival pro posluchače, na který je vstup zdarma a představuje hlavně 

německé projekty. Díky této fragmentaci se i výběr dramaturgie odvíjí od mnoha 

skutečností. Umělce na posluchačský festival vybírají pořadatelé na základě jejich 

tvorby a snaží se o co největší žánrovou rozmanitost. Oficiální přihlašování 

prostřednictvím výzvy neprobíhá, zájem lze projevit prostřednictvím e-mailu. 

 
50 Zdrojem je osobní rozhovor s bookerkou festivalu Izabelou Rekowskou 
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Umělcům platí minimální honorář (od 200 Euro). Showcase festival záleží hodně 

na partnerech festivalu. Organizátoři se snaží o to, aby se jednotlivé země podílely 

na pořádání samy (skrz instituce, jako jsou například exportní kanceláře) a výběr 

umělců pak záleží na vzájemné domluvě, otevřená výzva zde také neprobíhá. 

Partneři veškeré aktivity včetně honorářů spolufinancují či financují úplně. A 

konečně booking jednotlivých placených koncertů velkých jmen probíhá 

standardně a v režii pořadatelů festivalu.51 

  

Švédský festival Live at Heart představuje každoročně okolo 180 vystoupení na 

24 místech ve městě Örebro. Velkou část interpretů vybírá prostřednictvím výzvy, 

která je vyvěšená na oficiálních stránkách. Přihlášené umělce pak posuzují pouze 

podle umělecké stránky a živého vystupování, na managementu ani číslech 

(poslech, sociální sítě) při výběru nezáleží. Dalším faktorem je, že festival má 

několik pódií rozdělených podle žánrů, proto se ve finální fázi rozhodují hlavně 

podle obsazenosti. Stává se, že některé žánry ke konci sami poptávají. Část 

umělců vybírají na základě doporučení relevantních profesionálů nebo osobní 

domluvě s manažery umělců předem. Pro ně je pak vyplnění přihlášky formalitou. 

Festival neplatí umělcům vůbec nic, nepokrývá ani výdaje na ubytování a cestu – 

počítá se s tím, že umělec buď investuje sám, nebo si zažádá o finanční podporu 

ve své zemi. Festival je financovaný z velké části švédskou vládou a městem.52 

  

Makedonský festival PIN vybírá umělce podobným způsobem – hlavním kritériem 

je pro ně to, jak umělci působí naživo, na další faktory neberou zřetel. Spolupracují 

také hodně se zahraničními partnery, kteří doporučují umělce se zájmem o 

balkánský hudební trh hodící se k tomuto festivalu. Oficiální přihlašovací výzvu 

nemají, v případě zájmu je musí umělec kontaktovat e-mailem. Výhodou může 

být, pokud je umělec někým financovaný a nemusí mu platit ubytování a cestovné. 

Není to však hlavní kritérium.53 

  

Několika oceněními se může pyšnit poměrně mladý bratislavský festival SHARPE 

organizovaný slovenskou exportní kanceláří LALA Agency a několika externisty. 

Každoročně představuje okolo 30 umělců na 3 pódiích Nové Cvernovky. Oficiální 

přihlášku pro umělce nemají, ti se musí ozvat sami prostřednictvím e-mailu. Část 

 
51 Zdrojem je osobní rozhovor s bookerem festivalu Yannickem Zimmem 

52 Zdrojem je osobní rozhovor s bookerem festivalu Peterem Åstedtem 
53 Zdrojem je osobní rozhovor s bookerkou festivalu Gorjanou Jordanovskou 
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dramaturgie iniciují pořadatelé sami na základě zhlédnutých koncertů, doporučení 

či domluvě s manažery. Aby si byli stoprocentně jistí kvalitou, musí umělce nejprve 

sami vidět naživo. Navíc je pro ně důležitý jejich kariérní vývoj, jak jsou aktivní a 

jestli mají v plánu koncertovat v zahraničí. Kapela by měla na festivalu vystoupit 

s nějakým cílem, ne pouze odehrát koncert.54 

  

Výše jsem se již zmiňovala o největším jazzovém showcase festivalu Jazzahead!. 

Ten má k výběru umělců stanovená poměrně striktní pravidla. Výzva k přihlášení 

je otevřená vždy několik měsíců před festivalem. Přihlásit se může každý umělec, 

který byl navržený účastníkem nebo vedoucím veletržního stánku následujícího 

ročníku. Z obdržených přihlášek pak umělce vybírá odborná porota složená z 6 

mezinárodně uznávaných odborníků z oblasti jazzu. Výběr probíhá ve třech 

hlasovacích kolech. Hlavním kritériem je umělecká kvalita a to, jestli je umělec 

schopný vystupovat na mezinárodní úrovni. To znamená, že by za sebou měl mít 

určitý kariérní postup a úspěšné koncertování jak v tuzemsku, tak po Evropě. 

Zastoupení v podobě manažera nebo aspoň booking agenta je samozřejmostí. 

Realita je taková, že na festival není vůbec lehké se dostat – někteří umělci se 

hlásí i několik let po sobě, než se dostanou na požadovanou kariérní úroveň a 

uspějí. O to víc výsledků jim pak účast na festivalu přinese. Festival nehradí 

umělcům žádné výdaje ani jim neposkytuje honorář. 

  

Podobný model využívá i festival WOMEX, který pořádá stejná společnost jako 

Jazzahead! Umělci se hlásí prostřednictvím oficiální přihlášky, k ní musí navíc 

zaplatit přihlašovací poplatek. O výběru umělců rozhoduje odborná porota 5 

Samurajů. Výběr záleží na kombinaci umělecké kvality, originality (propojení 

s tradičními národními hudebními styly) a dosavadního vývoje kariéry včetně 

prezentačních materiálů. Umělcům opět není hrazené vůbec nic, počítá se 

s investicí z jejich strany. 

  

Slovinský festival MENT je svou kvalitní dramaturgií proslulý. Umělce, kteří se 

přihlásí prostřednictvím elektronické přihlášky, pečlivě vyhodnocují a vybírají. Jde 

jim především o uměleckou kvalitu – chtějí prezentovat interprety, kteří jsou jiní, 

zajímaví, a publiku zprostředkují neopakovatelný zážitek. Zároveň se při výběru 

soustředí hlavně na region východní Evropy, který upřednostňují před západním.55 

 
54 Zdrojem je osobní rozhovor s bookerkou festivalu Tatianou Lehockou 
55 Zdrojem je rozhovor s bookerem festivalu Andražem Kajzerem 
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6. 2 Shrnutí kapitoly 

Pokud má umělec zájem vystoupit na showcase festivalu, musí se přihlásit sám – 

dramaturgové umělce nepoptávají, jak tomu je na běžných festivalech. 

Přihlašování probíhá většinou prostřednictvím formuláře, v některých případech 

kontaktováním na e-mailovou adresu. Na vzorku vybraných festivalů byly 

demonstrované různé formy výběru umělců. Jestliže se porovnají zkoumané 

objekty, je patrné, že mají určité znaky společné. Při výběru umělců vždy bez 

výjimky záleží hlavně na kvalitě živého vystupování – tedy umělecké kvalitě, 

schopnosti zaujmout a strhnout publikum, originalitě a inovativnosti. Pro 

některé festivaly je to jediné kritérium. Jiné se pak v druhé řadě rozhodují podle 

kariérní vyspělosti umělce – dosavadní vývoj, plány do budoucna, přítomnost 

managementu, to vše sledují. Celkově lze konstatovat, že rozhoduje, jestli je 

umělec připravený na mezinárodní kariéru a tím pádem schopný vytěžit z účasti 

na festivalu co nejvíce. Správné načasování je v tomto případě klíčové a vyplatí se 

být trpěliví. Někdy je lepší účast o rok či dva posunout, aby na sobě umělec ještě 

mohl pracovat a předvést se až v nejlepší formě a s náležitými prezentačními 

materiály (pro některé festivaly je nutností kvalitní záznam živého vystoupení). 

Kritérium profesionality sledují hlavně větší festivaly, které chtějí 

profesionálům nabídnout komplexně vybavené umělce na profesionální úrovni 

připravené ke spolupráci. 

 

Určitou roli hrají při výběru umělců i doporučení renomovaných profesionálů 

či labelů nebo to, jak moc je aktuálně v těchto kruzích jméno umělce skloňované 

(třeba díky předchozí účasti na jiných festivalech, aktivitách na domácí scéně atd.). 

Skrze doporučení můžou do výběru zasáhnout (ne však přímo vybírat) i instituce 

zaštiťující lokální scénu, jako například exportní kanceláře. Je tomu tak hlavně 

proto, že znají scénu lépe a dokážou odhadnout, pro které umělce má účast na 

festivalu smysl. 

 

6. 3 Projekty zasahující do výběru umělců 

Pokud se umělci chtějí dostat do programu showcase festivalů, mohou využít 

platforem, které jim mohou cestu zjednodušit. Jednou z nich je projekt INES56. 

Ten má za cíl spojit evropské showcase festivaly do jedné velké platformy. Mimo 

 
56 Oficiální stránky projektu, 2020 [online] [cit. 24. 3. 2020] Dostupné z: 
https://www.ines-festivals.eu  

https://www.ines-festivals.eu/
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jiné má program, do kterého se mohou zapojit umělci zúčastněných zemí (podle 

zapojených festivalů). Z přihlášených hudebních projektů pak vznikne výběr INES 

talents, ze kterého zapojené festivaly bookují umělce do svého programu a získají 

finanční příspěvek na pokrytí jejich dopravních nákladů. Platforma INES je tedy 

jakýmsi garantem, že umělec má určité kvality, a zároveň pro pořadatele bude 

výhodou vyplývající snížení finančních nákladů. 

 

Další platformou, která se soustředí na festivaly obecně (nejen showcase), je 

ETEP57 (The European Talent Exchange Program), platforma podporující 

koncertování umělců mimo svoji zemi původu. Členem ETEP se může stát festival 

z jakékoliv země na světě a samozřejmě mu z toho plynou určité výhody. Na 

oplátku musí z vybrané skupiny umělců na svůj festival zabookovat aspoň tři 

zahraniční projekty. Výběr umělců je totožný s dramaturgií festivalu ESNS, který 

byl iniciátorem ETEP, a každý rok se mění. Určitým způsobem tak platforma zajistí, 

aby měli umělci hrající na ESNS záruku alespoň nějakého počtu zahraničních 

koncertů. V roce 2018 se zapojilo 122 festivalů z 34 zemí, které ve své dramaturgii 

představily 483 koncertů odehraných 161 umělci. Mezi zapojenými festivaly je i 

mnoho showcase festivalů. ČR zde má také své zástupce (Rock for People, Colours 

of Ostrava, Metronome a United Islands of Prague). 

 

V roce 2020 odstartoval víceletý projekt HEMI58 (Hub for the Exchange of Music 

Innovation), jehož součástí je mezi deseti partnery i česká exportní kancelář 

SoundCzech. Vedle mnoha různých aktivit připravuje projekt také koncepční 

podporu vybraných umělců, jejíž součástí bude právě účast na showcase 

festivalech. Nebudou tak muset procházet výběrem festivalových dramaturgů. 

 

Výše zmíněné projekty jsou všechny financované Evropskou unií. 

  

 
57 Oficiální stránky projektu, 2020 [online] [cit. 24. 3. 2020] Dostupné z: https://etep.nl  

58 Oficiální stránky projektu, 2020 [online] [cit. 24. 3. 2020] Dostupné z: 
https://hemimusichub.com  

https://etep.nl/
https://hemimusichub.com/
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7 Případové studie 

Nouvelle Prague, analýza uplynulého ročníku 2019 a nadcházejícího 

ročníku 202059 

Jako předmět případové studie jsem si zvolila jeden ze dvou nejvýznamnějších 

českých showcase festivalů, Nouvelle Prague, který je zároveň nejstarší. Jelikož se 

v této práci zaměřuji na vliv festivalů na českou scénu, vybrala jsem si k rozboru 

logicky domácí akci. Na následujících řádcích bude objasněno, jak a proč festival 

vznikl, jaký měl pro českou scénu přínos a jak vlastně vypadá jeho struktura. 

 

7. 1 Historie 

První ročník Nouvelle Prague se konal v listopadu roku 2013. Jak napovídají četné 

články na hudebních serverech, v té době bylo velkým nadšením, že se něco 

takového jako showcase festival konečně koná i v ČR. Iniciátorem (ne však 

přímým organizátorem) akce byla společnost Ameba (mj. organizující akce jako 

Rock for People, Kefír a další), konkrétně její bývalý ředitel Štěpán Suchochleb a 

ředitel Ameby Michal Thomes, kteří se inspirovali podobnými událostmi 

v zahraničí. Hlavním záměrem bylo pozvat do ČR zahraniční profesionály v rámci 

konference, poskytnout českým profesionálům platformu k setkání a navázání 

zahraničních kontaktů a představit tuzemským bookerům umělce ze zámoří 

v rámci festivalu. Byl to tedy takový showcase naruby, snažil se zvýhodnit pozici 

hlavně českým promotérům, kteří přiváží umělce do ČR. Konferenci o pouhých 7 

panelech navštívilo okolo 250 lidí a na festivalu vystoupilo 10 umělců (celková 

návštěvnost 1070 lidí). Celá akce se konala v areálu smíchovského Staropramenu. 

 

Další ročníky pak ustoupily od konceptu představování zámořských kapel a 

soustředily se víc na prezentaci českých umělců a tuzemské scény. Jako všechny 

akce tohoto typu, i Nouvelle Prague rozšiřoval svoji velikost. V roce 2019 už tvořilo 

program 25 konferenčních bodů se 60 řečníky (z většiny zahraničními) a 

návštěvností 520 lidí, během festivalu vystoupilo 32 umělců (celková návštěvnost 

1500 lidí). Festival si během let vybudoval silnou pozici a je významnou událostí 

střední Evropy. V minulých letech byli řečníky například Barry Dickins 

(International Talent Booking Agency, zástupce Boba Dylana či Paula Simona), 

Geoff Meall (výkonný ředitel londýnské United Talent Agency, agent Muse, 

Paramore a dalších), Sean Goulding (UTA), Dukagjin Lipa (Republika 

 
59 Zdrojem této kapitoly byly rozhovory s pořadateli (Márton Náray, Anna Mašátová), Výroční zprávy Nouvelle 

Prague a https://nouvelleprague.com 
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Communications, dcerou je zpěvačka Dua Lipa). Nouvelle Prague je členem 

platformy INES, která sdružuje showcase festivaly, a evropského projektu JUMP 

představujícího nadějné podnikatelské projekty v oblasti hudby. 

 

7. 2 Termín a místo konání 

Od prvního ročníku se Nouvelle Prague koná pravidelně na začátku listopadu 

(hlavní sezony showcase festivalů jsou vždy jaro a podzim). V letech 2013–2018 

se konference konala v prostorách areálu pivovaru Staropramen na Smíchově. 

Hlavním důvodem bylo to, že byl Staropramen také hlavním partnerem události. 

Areál byl k této události ideálním místem. Disponoval středně velkou konferenční 

místností pro hlavní program a přilehlými malými místnostmi pro doprovodné 

akce, jako například workshopy. Festival se pak konal v suterénu a hlavně na 

dvoře, kde byl postavený vyhřívaný stan s pódiem. Tento koncept se však 

s vývojem festivalu stal kapacitně nedostačující a v roce 2017 se festival přemístil 

do přilehlých klubů – Futurum Music Bar, Klub FAMU a Uhelna Club. V roce 2018 

to pak byly kluby Futurum Music Bar, Club Země, Bar Coming Soon a Storm Club. 

O rok později se pořadatelé rozhodli akci povýšit a vše se přesunulo do 

konferenčních prostor moderního DOX+, který disponuje špičkově vybaveným 

multifunkčním sálem a přilehlými prostory zabírajícími dvě patra, kde mohou 

návštěvníci nalézt veškeré potřebné služby. Sál se během festivalu přeměnil na 

hlavní pódium, zbylá část koncertů se konala v nedalekém Cross Clubu. V blízké 

budoucnosti tento koncept zůstane zachovaný. 

 

7. 3 Konference 

Program konference je sestavovaný na základě několika faktorů. Jak uvádí hlavní 

organizátor konference Márton Náray, program se vždy snaží reflektovat aktuální 

problémy a témata, která rezonují domácí i mezinárodní scénou a budou pro 

návštěvníky přínosná. Na základě témat se pak z daných oborů vybírají řečníci. 

Někdy je to ale naopak – nejprve je vybraný řečník, který má například zajímavý 

projekt nebo je sám inspirující osobností, a teprve poté se na míru vytváří vlastní 

struktura panelu. Většina zahraničních hostů přijme pozvání na základě osobních 

kontaktů, nejsou zvaní "naslepo". V neposlední řadě se konference každoročně 

snaží získat osobnosti světového formátu, které jí zajistí mediální ohlas a dodají 

punc prestiže. Podobně jsou sestavené i workshopy a diskuzní seance. Vyhrazený 

prostor k networkingu je samozřejmostí. Do programu částečně zasahují projekty, 
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do kterých je Nouvelle Prague zapojený. V roce 2019 bylo uvedeno několik 

programových bodů ve spolupráci s projektem JUMP. 

 

V nadcházejícím ročníku se organizátoři rozhodli ještě více zaměřit na lokální 

témata rezonující scénou a představení regionu zahraničním delegátům: „V době 

narůstajícího počtu showcase festivalů ve světě by se Nouvelle Prague rád 

profiloval a stal průvodcem středoevropskou a především česko-slovenskou 

scénou.“ V roce 2020 chce vyzdvihnout hlavně osobnosti české a slovenské scény 

a prostřednictvím více praktického programu umožnit jak zahraničním, tak 

začínajícím českým profesionálům setkání s nimi. Plánuje také prezentaci projektů, 

výrobců nástrojů a dalších, stejně jako prohlídku pražských klubů pro zahraniční 

profesionály. Cílem je co nejlépe představit českou scénu, zároveň by akce měla 

být přínosná i pro účastníky, kteří jsou na scéně nováčky (jak umělci, tak 

profesionálové), a měla by jim usnadnit jejich kariérní začátky. V praxi to bude 

vypadat tak, že jeden den bude mezinárodní a druhý zaměřený spíš regionálně. 

V minulých letech se veškerý program překládal z češtiny do angličtiny a opačně, 

delegáti si mohli překlad pustit do vypůjčených sluchátek. 

 

Součástí konference je předávání cen Nouvelle Prague Awards, které se 

každoročně udělují za přínos v oblastech Osobnost roku, Festival roku, Nahrávací 

studio roku, Místo konání (Venue) roku a Tisk/Médium (Press) roku, aby vyzdvihly 

nejvýznamnější a nejpřínosnější subjekty daného období. 

 

7. 4 Dramaturgie festivalu 

V minulých ročnících nebyl festival tou nejdůležitější částí celé události a svou 

velikostí byl oproti ostatním spíše menší – každoročně představuje okolo 30 

umělců během 2 večerů. Čeští umělci mohou projevit zájem o účast na festivalu 

prostřednictvím elektronického formuláře. Ze seznamu přihlášených se poté 

vybírají účinkující. Posuzují se dosavadní zkušenosti, připravenost a potenciál pro 

mezinárodní kariéru. Čeští interpreti tvoří asi třetinu programu. Elektronický 

formulář je otevřený i pro zahraniční zájemce. U nich se také zohledňuje dosavadní 

kariéra a jejich tvorba. Zároveň se pořadatelé snaží představit například nové 

umělce z mezinárodních agentur, se kterými spolupracují čeští promotéři, aby se 

upevnily jejich pracovní vazby. Případně se může do dramaturgie festivalu 

promítnout i jiná aktuální spolupráce se zahraničím. Festival je zapojený do 

evropského projektu INES, což znamená, že by měl vybrat některé umělce 
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z nabídky INES Talents. Nabídka nyní čítá 360 umělců z různých evropských zemí 

a každý rok jsou nominovaní další. 

 

V roce 2019 zařadili pořadatelé do programu festivalu také již známé interprety, 

kteří odehráli plnohodnotný koncert za standardní honorář. V budoucnu chtějí 

tento trend nadále následovat – událost by se měla víc zaměřit na festival a v line-

upu se objeví velká jména, která nalákají i obyčejné návštěvníky (nejen ty 

konferenční). Výsledkem bude samozřejmě víc prodaných vstupenek a lepší 

povědomí veřejnosti o akci samotné. 

 

7. 5 Financování 

Jak již bylo uvedeno v obecném rozboru, financování showcase festivalů je 

vícezdrojové a čerpá i ze státních dotací. Platí to i v tomto případě. Rozpočet celé 

akce (tedy konference i festivalu) se pohybuje v rozmezí 1 500 000 – 2 000 000 

Kč. Poslední ročník (2019) byl zatím finančně nejnáročnější, mimo jiné i kvůli 

změně místa konání a velkému počtu zahraničních řečníků. Co všechno patří do 

nákladů projektu? Jmenovitě se jedná o nájem prostor, technické zajištění 

ozvučení a osvětlení, produkci festivalu a zajištění zázemí (akreditace, pokladna, 

security), dále sem patří ubytování a doprava umělců, řečníků, lektorů a novinářů, 

honoráře, autorské poplatky, grafika a tisk materiálů a v neposlední řadě 

propagace v tištěných i elektronických médiích a na sociálních sítích. Jde tedy o 

obvyklé náklady. 

  

Z jakých zdrojů získává Nouvelle Prague finance? Prvním zdrojem je prodej 

vstupenek. Ty se prodávají v několika vlnách, cena se v roce 2019 pohybovala 

podle termínu zakoupení v rozmezí 1 200 – 1 800 Kč na celou akci a 590–690 Kč 

pouze na festival. V porovnání s ostatními konferencemi jsou tedy akreditační 

poplatky poměrně nízké. Nutno také dodat, že ne všech 520 návštěvníků akreditaci 

platí. Dalším zdrojem financování jsou veřejné dotace. V roce 2019 získala akce 

největší příspěvek od Ministerstva kultury ČR – 600 000 Kč, od exportní kanceláře 

SoundCzech částku 250 000 Kč, a dále také příspěvky od hlavního města Prahy a 

městské části Praha 7. Dotace tedy pokrývají značnou část rozpočtu. Posledním 

zdrojem je spolupráce se sponzory. V roce 2019 byla hlavním sponzorem firma 

Festar, která zajišťuje na festivalech cashless systém – tedy náramky, díky kterým 

můžete na celé akci platit bezkontaktně. Služba byla demonstrovaná během 

konference. Mezi další sponzory patřila streamovací platforma YouTube Music 
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(partner listening session – poslechového panelu). Partnery ročníku zajišťující 

především služby za zvýhodněnou cenu byly CD Baby, Guest Service Europe, 

NickNack (společnost vyrábějící vratné kelímky), GoOut, Forum Karlín, GetID 

(výrobce identifikačních náramků), Manifesto Market a síť hotelů Czech Inn. 

Nouvelle Prague získává finance i z mezinárodních grantů. V minulosti byla 

konference podpořená dotací z Visegrad Fund. Nyní čerpá finance z projektů 

dotovaných Evropskou unií, do kterých je zapojená – JUMP, který částečně 

financuje realizaci některých programových bodů, a INES, který přispívá na 

honoráře "svých" umělců (vysvětlení viz v předchozí kapitole). V následujícím 

ročníku (2020) by se měl rozpočet díky většímu zaměření na tuzemsko zmenšit. 

 

7. 6 Propagace 

Propagace showcase festivalu musí být zaměřená hned na několik konkrétních 

cílových skupin, kterými jsou konferenční návštěvníci ze zahraničí, konferenční 

návštěvníci z ČR, festivaloví návštěvníci. V rámci ČR je akce propagovaná 

standardně prostřednictvím sociálních sítí, newsletteru, webových stránek, rádio 

spotů, placené inzerce, rozhovorů a článků na hudebních portálech, výlepu plakátů 

a samozřejmě osobního doporučení. Mezi mediální partnery patří FullMoon Magazine, 

Frontman, Rádio 1, Alter Echo, musicserver.cz, Rádio Wave a ExpresFM, o akci ale 

informovalo spoustu dalších médií včetně zahraničních. Kdo pracuje v hudebním 

průmyslu, o Nouvelle Prague se dřív nebo později dozví. Vstupenky na festival jsou 

distribuované výhradně společností GoOut. Propagace festivalu směrem k běžným 

posluchačům nebyla dosud pro pořadatele primární, v budoucnu ale pravděpodobně 

způsob komunikace vůči této skupině změní. Jak už bylo zmíněno, chtějí festival více 

zpřístupnit veřejnosti. Směrem k zahraničním návštěvníkům probíhá propagace 

hlavně v rámci zahraničních akcí, a to jak formou distribuce tištěných materiálů, tak 

i osobně. Mnoho zahraničních profesionálů o akci ví, jelikož mají přehled o 

existujících showcase festivalech, a o účasti rozhodují podle toho, jestli mají zájem 

o daný region, případně na základě ohlasů a doporučení z minulých let (efektivita, 

atraktivita programu), které získají od kolegů. 

  

Během ročníku 2019 sledovalo konferenci na Facebooku 3 640 lidí, Instagramu 692, 

newsletter odebíralo 2769 kontaktů. O rok dříve byla čísla ve stejném pořadí 3 149, 

289 a 1 868. Po uskutečnění každého ročníku je vyrobená aftermovie. 
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7. 7 Cíle Nouvelle Prague 

Pořadatelé festivalů uvádějí tyto své dlouhodobé cíle:  

1. poskytnout platformu pro vzájemnou komunikaci a networking české i 

zahraniční hudební komunity 

2. posilovat kapacity a podporovat profesionalizaci a vzdělávání kulturních 

pracovníků v oblasti hudby 

3. budovat zázemí pro spolupráci českých promotérů živé hudby a podporovat 

export české hudby 

4. zvýšit prestiž české hudební scény a zapojovat Českou republiku do 

mezinárodní hudební komunity 

5. vytvořit významnou kulturní událost v Praze a přispět k posílení atraktivity Prahy a 

České republiky 

6. představit zajímavé hudební projekty z ČR i zahraničí. 

  

V současné době má skoro každá země Evropy svůj showcase festival. Českou scénu 

reprezentuje právě Nouvelle Prague (Czech Music Crossroads jsou zaměřené na 

specifické hudební žánry). Pořádat v ČR akci tohoto druhu je dnes téměř nezbytné. 

Jedině tak lze udržet krok se zahraničím a zviditelnit tuzemské hudební aktivity. 

Mnozí zahraniční profesionálové získají spoustu informací o české hudební scéně 

právě během návštěvy konference. 

  

Festival po každém uskutečněném ročníku sklízí pozitivní ohlasy jak v médiích, tak i 

mezi profesionály.   
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8 Efektivita SF pro české profesionály a umělce 

Z podrobnějších rozborů festivalů v předešlých kapitolách je patrné, že Češi se 

showcase festivalů účastní a snaží se zde být aktivní. První české kapely se 

festivalů účastnily před více než deseti lety a někteří profesionálové jezdí na tyto 

akce už mnoho let v řadě. S rozmachem showcase festivalů nyní účast na těchto 

akcích podporují jednotlivé státy Evropy jako jeden z nástrojů exportu domácí 

hudby. Výjimkou není ani Česká republika. Ta v roce 2017 prostřednictvím 

Ministerstva kultury zřídila exportní kancelář SoundCzech (fungující pod Institutem 

umění – Divadelním ústavem). Jednou z aktivit kanceláře je právě účast na 

showcase festivalech, zastřešování a finanční podpora českých delegací a 

vytváření příležitostí pro české umělce a profesionály. Právě i díky tomu se účast 

Čechů na festivalech v posledních letech zvýšila. 

 

V této kapitole se budu zabývat tím, jaký přínos měly pro Čechy jejich dosavadní 

aktivity na showcase festivalech a jestli je vidí jako efektivní nástroj pro svoji 

profesi. Jako prostředek zkoumání jsem si zvolila krátký dotazník složený ze 4 

otázek pro umělce a 5 pro profesionály. Dále jsem čerpala informace ze 

závěrečných zpráv, které musí umělci i profesionálové připojit jako součást 

vyúčtování finančního příspěvku kanceláři SoundCzech. Tyto informace jsou ale 

spíše doplňující, jelikož vždy reflektují pouze jednu událost bezprostředně po 

uskutečnění (tzn. nejsou ještě známé reálné dopady účasti). Dotazník i citace ze 

závěrečných zpráv jsou součástí příloh. 

 

8. 1 Vyhodnocení dotazníků 

 

8. 1. 1 Umělci 

V části pro umělce bylo v rámci dotazníku osloveno 15 subjektů, odpovědi dodalo 

8 umělců/kapel/hudebních projektů (Zabelov Group, Pipes and Pints, MYDY, 

Bohemian Cristal Instrument, Clarinet Factory, Floex, Tomáš Liška, Thom Artway). 

Vybírala jsem pouze umělce, kteří byli v posledních letech aktivní a zúčastnili se 

alespoň jednoho festivalu – tedy jsou schopni podat zprávu o tom, jaké výsledky 

jim účast přinesla. Umělců, kteří se showcase festivalů zúčastnili, není velké 

množství, proto je i počet respondentů poměrně malý.  

 

První otázkou bylo Jakých showcase festivalů jste se zúčastnili? Zde asi není 

třeba nic komentovat. Někteří umělci si festivaly pečlivě vybírají a mají jich menší 
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počet, jiní odehrají mnoho akcí v krátkém časovém úseku. Záleží na strategii 

managementu. Ve výčtu se až na výjimky objevují pouze evropské festivaly.  

 

Další byla otázka Jak jste se na festival připravovali (po umělecké i 

manažerské stránce)? Z odpovědí je patrné, že si většina umělců na festival 

připravila speciální hudební program, který je dle požadavků showcase krátký a 

úderný, aby kapela předvedla to nejlepší a zaujala. Z koncertu tedy vypouštějí 

například dlouhé instrumentální pasáže a jiná „hluchá“ místa. Program mají 

většinou přesně naplánovaný. Management zase ve velkém množství případů 

realizoval standardní přípravu – rozesílání pozvánek profesionálům, osobní pozvání 

a doporučení, stejně jako propagace koncertu ve formě letáků na místě a reklamy 

na sociálních sítích. Někteří umělci využívají jako formu zvaní originální 

merchandise, který rozdávají spolu s pozvánkou. Žádná jiná forma přípravy 

neprobíhala. Obecně platí, že většina profesionálů přijde na osobní pozvání. Proto 

by měl manažer pracovat hlavně se svojí databází kontaktů.  

 

Třetí otázkou bylo Jaké výsledky vám účast na SF přinesla/jak pomohla 

v kariéře v zahraničí? V odpovědích se objevují vesměs stejné reakce – tedy že 

jim účast přinesla kýžené koncertování v zahraničí. U některých kapel to byly 

významné evropské festivaly, u některých množství menších koncertů. Co se týče 

počtu, zde už se reakce liší. Někteří připouští, že se dostali k zajímavým 

koncertním příležitostem, ale koncertů bylo méně, než očekávali. Jiní získali 

příležitostí mnoho. Jedna reakce nebyla úplně pozitivní a zvažovala, jestli festivaly 

za účast vůbec stály. Je vidět, že téměř ve všech případech měla účast kladné 

výsledky. Hodně záleží na zvolené strategii a schopnostech managementu.  

 

Poslední otázka navazovala na předešlou: Řekli byste, že pro vás účast na SF 

byla efektivní, případně v jakém smyslu? Kromě jedné reakce, kdy tázaný 

píše, že je brzy hodnotit, jsou všechny reakce kladné. V mnoha případech pro ně 

bylo těžištěm efektivity získání zkušeností a schopnost reflektovat své aktivity 

v porovnání s mezinárodní konkurencí, což je posunulo kariérně i v kontextu ČR.  
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8. 1. 2 Profesionálové 

Počet dotazovaných umělců nebyl tak vysoký. Naproti tomu u profesionálů se mi 

podařilo získat 20 reakcí (Přemysl Štěpánek, Vojtěch Dohnal, Michaela Tučová, Jiří 

Moravčík, Anna Mašátová, Dominika Kruchňová, Vojtěch Kalina, Petr Blažek, Hana 

Podhorská, Nela Horníčková, Martin Šolc, Daniel Šubrt, Petra Braddock, Magdaléna 

Samková, Petr Dorůžka, David Nguyen, Hedvika Šmolíková, Dušan Svíba, Jiří 

Smrček, Nina Marinová). Opět jsem vybírala pouze profesionály, kteří se 

v posledních letech showcase festivalů aktivně účastní. V dotazníku jsou pak 

odpovědi od těch, kteří byli ochotni ho vyplnit. Respondenti zastávají různé profese 

od manažerů, přes dramaturgy festivalů až po novináře a věkové rozpětí je 25–70 

let. Tato pestrost zajistí to, že odpovědi nebudou jednostranné.  

 

První otázka dotazníku je spíše informativní pro čtenáře, ptá se Jaká je vaše 

profese?, aby bylo jasné, v jaké roli dotazovaný vystupuje, případně pro koho 

konkrétního pracuje.  

 

Z odpovědí na další otázku si lze udělat obrázek o tom, jak moc jsou čeští zástupci 

aktivní ve výjezdech do zahraničí – Jakých showcase festivalů jste se 

zúčastnili? Ve většině případů se jedná o rozptyl pěti až deseti různých akcí, 

někdy i víc. Z toho vyplývá, že když už někdo z českých profesionálů na showcase 

festivaly jezdí (jsou tací, kteří jsou aktivní v zahraničí a na festivaly nejezdí vůbec, 

není jich však moc), navštíví těchto akcí mnoho. Tento trend můžeme sledovat i u 

profesionálů ze zahraničí – často na různých akcích potkáme podobné lidi. Určité 

procento totiž jezdí na akce pravidelně, o to je snazší s nimi pak navázat hlubší 

profesní vztah. Navíc díky zkušenostem je snazší využít akci efektivně. 

 

Ve třetí otázce mě zajímalo, Za jakým účelem na showcase festivaly jezdíte? 

Jelikož je to poměrně drahá záležitost, respondenti tam bez výjimky jezdí 

s nějakým pracovním záměrem, ne pouze jako návštěvníci festivalu. Jak jsem 

psala výše, primárním účelem showcase festivalů je networking. Přesně tento 

důvod uvedli téměř všichni respondenti. Jelikož jsou všichni profesně aktivní 

v zahraničí, showcase festivaly jsou pro ně jednou z cest, jak navázat nové 

kontakty a setkat se osobně s mnoha lidmi na jednom místě. V dnešní době je 

možné samozřejmě kohokoliv jednoduše kontaktovat přes e-mail, ale spolupráce 

nikdy nebude na takové úrovni, jako když se lidé setkají osobně. Nehledě na to, 

že mnoho profesionálů už na e-mailovou komunikaci od cizích lidí z kapacitních 
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důvodů ani nereaguje. Mezi dalšími důvody účasti se v odpovědích objevilo 

získávání know-how/všeobecného rozhledu a sebevzdělávání, a to jak formou 

poslechu panelů nebo zapojení do workshopů během konference, tak i z rozhovorů 

s ostatními profesionály. V neposlední řadě je motivací také objevování nových 

umělců a získávání povědomí o scéně jednotlivých zemí včetně návštěvy mnoha 

klubů a jiných koncertních prostor. Další důvody už se vážou ke specifické profesi 

– tedy například prodej kapel do zahraničí nebo naopak booking zahraničních kapel 

do ČR a další. 

 

Další otázka je velice zajímavá, Jaké výsledky vám dosavadní účast na SF 

přinesla? Jelikož mám možnost tuto otázku položit s časovým odstupem, 

respondenti mohou uvést reálné výsledky. Často se totiž stává, že bezprostředně 

po konferenci máte spoustu nových vizitek a rozjednaných spoluprací, z nich se 

ale uskuteční jen část a opravdový dopad je viditelný až v delším časovém 

horizontu. Všichni uvedli samozřejmě četné kontakty se zahraničními profesionály 

– výsledek networkingu. Manažerům kapel se povedlo domluvit koncerty 

v zahraničí, agentům zase úspěšně přivést umělce do ČR. Část dramaturgie 

velkých českých festivalů jako Rock for People, Colours of Ostrava nebo 

Metronome Prague vzniká právě na showcase festivalech, stejně tak dramaturgie 

některých promotérských agentur. Reakce nebyly pouze pozitivní, někteří uváděli, 

že výsledky neodpovídají úplně jejich představám a očekávali například více 

koncertních možností pro své umělce. Celkově ale převažují odpovědi pozitivní, 

někteří profesionálové napsali dlouhý výčet výsledků. Úspěch záleží na mnoha 

faktorech – profesní činnosti (například prodat českého umělce do zahraničí není 

úplně lehké, naopak booking agent Rock for People se musí „před zájemci 

schovávat“), schopnostech a aktivitě profesionála, ale i štěstí nebo pomoci 

ostatních. 

  

Poslední otázku jsem položila spíše ze zvědavosti: Jaký je na váš názor na 

efektivitu SF, případně jejich budoucí vývoj? V odpovědích se často 

objevovala reakce, že už je festivalů příliš velké množství nebo že se z těch velkých 

stává místo platformy byznys. Jiné zase odhadují, že se stávající festivaly budou 

profilovat a koncentrovat na lokální scénu a její prezentaci vůči zahraničí. Je 

pravda, že v posledních letech díky trendům vzniklo těchto akcí mnoho a bude 

zajímavé sledovat jejich další vývoj.  
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Respondenti se vesměs shodují, že showcase festivaly jsou celkově užitečné akce 

a účast na nich je při aktivitách v zahraničí nezbytná. Každému respondentovi 

přinesly v nějaké míře pozitivní výsledky, ovlivnili jeho profesní činnost nebo byly 

inspirací. Nejsou však žádnou spásou, spíše jen jedením z dílků skládačky/jedením 

z nástrojů, skrze který lze dosáhnout úspěchu v zahraničí. Díky aktivnější účasti 

Čechů na festivalech v posledních letech je česká scéna viditelnější než kdy dříve. 

Dotazník lze vyhodnotit tak, že showcase festivaly jsou pro české profesionály 

efektivní a účast má smysl.  
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9 Závěr a odhad budoucího vývoje 

V předešlých kapitolách jsem showcase festivaly rozebírala z různých pohledů, ať 

už co se týče historie a přehledu, struktury, výběru umělců nebo efektivity. Pokud 

shrneme všechny získané poznatky, můžeme určit, jaká je jejich funkce 

v hudebním průmyslu.  

 

První showcase festivaly vznikaly již v 80. letech za účelem prezentace nových 

umělců. Hlavní nárůst jejich počtu je vázaný na technologický pokrok a proměnu 

hudebního průmyslu, která z něho vyplývala. Díky internetu i dostupnějšímu 

instrumentálnímu a studiovému vybavení narůstá počet nezávislých hudebních 

projektů. K tomu se váže nárůst počtu lidí a organizací pohybujících se 

v managementu, ale i vznik nových koncertních prostorů a hlavně festivalů. 

Můžeme navíc připočítat dostupnost a finanční nenáročnost cestování, které dříve 

nebyly samozřejmostí. Nezávislá scéna tak v posledních letech expandovala jak ve 

svém objemu, tak i teritoriálně (zvyšuje se počet umělců působících mezinárodně). 

Přesto však zůstávala rozmělněná a žádala si vznik platforem, které by na jednom 

místě umožňovaly setkání velkého počtu profesionálů a prezentaci začínajících a 

nadějných umělců. A přesně tuto funkci zastávají showcase festivaly. Pro 

nezávislou scénu je to jeden z nástrojů, jak akcelerovat uměleckou kariéru nebo 

zefektivnit svoje pracovní úsilí. Jejich hlavní úlohou bylo a stále je dávat prostor 

nezávislým umělcům, pomoci jim najít agentury či jedince ke spolupráci a časově 

urychlit vývoj jejich mezinárodní kariéry do té míry, kdy budou úspěšní jak 

umělecky, tak finančně. Pro profesionály je to prostor, který jim během chvilky 

umožní navázat velké množství kontaktů a případných spoluprací, absolvovat 

mnoho schůzek či osobně potkat spoustu profesionálů v neformálním prostředí. 

Když vědí, čeho svojí účastí chtějí dosáhnout, a jsou dobře připraveni, může jim 

zásadním způsobem ovlivnit další kariérní směřování. 

 

K této hlavní funkci se váže ještě několik podfunkcí, které už byly v textu zmíněné 

dřív. Jednou z nich je například profesionalizace trhu. Zahraniční cesty a 

mezinárodní spolupráce přinášejí profesionálům zkušenosti, know-how a inspiraci 

k tomu, jak pracovat. Konkurence je pak často nutí své postupy stále vylepšovat, 

následovat trendy a přistupovat k věcem z různých úhlů pohledu. Profesionalizace 

je jedním z klíčových elementů ke zvýšení úrovně celého trhu daného státu. K ní 

se váže samozřejmě vzdělávání, které je další podfunkcí showcase festivalů. Pokud 

je člověk na začátku své kariéry v hudebním průmyslu, může během konferencí 
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načerpat spoustu cenných informací, které se jinde nedozví, a to přímo od těch 

nejpovolanějších z oboru. Spolu s profesionalizací a vzděláváním souvisí také 

reflektování aktuálních trendů a témat. I když se některé náměty opakují, 

pořadatelé se většinou snaží přizpůsobit program momentálnímu dění, aby byl 

přínosný i pro stálé návštěvníky. Další významnou podfunkcí některých festivalů 

je představení jejich lokálního trhu. To se hodí opět jako způsob k načerpání 

informací o jeho stavu a možnostech spolupráce. Je to také důvod, proč 

v posledních letech vznikly samostatné festivaly i v zemích východní Evropy. 

Trendem posledních let se stává také pitching (krátká a úderná prezentace) 

nových projektů a business modelů. Nevydělává se už pouze na hudbě a s ní přímo 

spojených aktivitách (výroba, distribuce, koncerty), ale i prostřednictvím různých 

platforem a aplikací nabízejících nestandardní služby. 

 

Takto by se daly shrnout hlavní funkce showcase festivalů v kontextu hudebního 

průmyslu. Současné trendy naznačují, že jejich počet ještě poroste, stejně tak 

počty návštěvníků jsou rok od roku vyšší. Zde se ale dostáváme k otázce, do jaké 

míry bude tento trend efektivní. V odpovědích respondentů se často objevoval 

názor, že festivalů začíná být moc, jejich účast je velkou pracovní i finanční 

investicí a samotné tempo těchto akcí je až nezdravé. Přesto si lze těžko 

představit, že by tento nástroj nezávislé scény zanikl. Podle mého názoru se 

především v Evropě již probíhající akce ustálí a získají svůj charakter – tedy že se 

zaměří na něco konkrétního, co pro ně později bude typické. Například na oblast 

svojí geografické polohy, jak to ostatně plánuje i český showcase festival Nouvelle 

Prague. Návštěvník tak nebude ve výběru tápat a zvolí si festival, který pro něho 

bude mít největší přínos a bude korespondovat s jeho plány do budoucna. 

 

Poznámka 

Většinu této práce jsem napsala na začátku roku 2020, tuto část závěru dopisuji 

při právě probíhající celosvětové pandemii viru Covid-19. V této situaci si opravdu 

netroufám odhadovat, jak to budoucnost showcase festivalů poznamená. Některé 

festivaly v reakci na nastalou situaci připravují online verzi svého programu. Jak 

bude provedení vypadat, si lze těžko představit – online verze může nahradit 

edukační funkci konference, ale osobní setkání a zhlédnutí živých vystoupení ne. 

Mám nyní o budoucí vývoj showcase festivalů lehké obavy – zaprvé bude hudební 

sektor (především koncertní oblast) významně zasažený po ekonomické stránce. 

To se děje už dnes a s přibývajícím časem to bude jenom horší. Je možné, že část 
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trhu, od velkých organizací po jedince, tuto krizi po pracovní stránce nezvládne a 

svoji činnost ukončí. Ostatní zase nebudou mít tolik financí, aby do účasti na 

showcase festivalech byli schopní investovat. Dále bude záležet na tom, jak dlouho 

budeme s virem bojovat. Pokud to bude v řádu let, je pravděpodobné, že se 

hudební průmysl bude snažit takové změně přizpůsobit a jeho fungování se 

podstatně změní. Když jsem si pročítala reakce na rozeslaný dotazník, zastavila 

jsem se u odpovědi Vojtěcha Dohnala, který předpovídal, že se živé vystupování 

přesune do virtuální reality nabízející nekonečné možnosti využití. V té době mi 

tato myšlenka přišla nerealistická. Nyní představuje podle mého názoru vedle 

online streamingů jedno z potenciálních řešení případné dlouhodobé krize. 

 

Nezbývá než doufat, že se vše brzy vrátí do původního stavu. I tak ale budou tyto 

události založené na cestování a shromažďování lidí velice zasažené. Minimálně 

bezprostředně po krizi budou náklady na letenky a ubytování vysoké, takže se 

změní rozpočty festivalů i cenová dostupnost akreditací. Je možné, že v tomto 

případě festivaly svoji činnost pozastaví nebo se budou soustředit hlavně na 

domácí scénu.  
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Přílohy 

Příloha č. 1 – Výsledky dotazníku směřovaného na umělce/kapely 

Odpovědi respondentů jsou čerpány z e-mailové korespondence a jsou uvedené 

bez jazykové úpravy. 

 

Otázky  

1. Jakých SF jste se zúčastnili? 

2. Jak jste se na SF připravovali – po umělecké i manažerské stránce? 

3. Jaké výsledky vám účast na SF přinesla/pomohla v kariéře v zahraničí? (uveďte 

obecně i konkrétní příklady úspěchů, může být jen v bodech) 

4. Řekli byste, že pro vás účast na SF byla efektivní, případně v jakém smyslu 

(třeba i pouze získání zkušeností)? 

 

Zabelov Group (odpovídá bubeník Jan Šikl): 

Duo ve složení akordeon-bicí, hraje moderní jazz fusion 

1. ESNS, Czech Music Crossroads, MENT, Nouvelle Prague, Spring Break 

2. Příprava speciálního hudebního setu (aneb krátce a výstižně). Letáky, 

kontaktování promotérů e-mailem předem. 

3. Vystoupení nám přinesla další možnosti hrát na zajímavých místech (byť ne 

mnoho, odhadem tak 5-8), kam bychom se pravděpodobně jinak nedostali. 

Ačkoliv jsme měli obecně z těchto hraní pocit "úspěchu", nebyl kýžený efekt 

tak velký, což je způsobeno asi jednak náročností/úzkoprofilovostí naší hudby, 

jednak nějakého širšího manažerského rámce, do kterého musí být taková 

vystoupení zasazená. Ne že bychom toto nějak manažersky podcenili, ale 

zároveň to prostě nestačilo na to, abychom prorazili… 

4. asi viz výše.. :)  

 

Pipes and Pints (odpovídá manažer Vojtěch Kalina): 

Kapela působící od roku 2006, žánr celtic punk, v zahraničí odehrála už 320 

koncertů 

1. ESNS, Pin Conference 

2. Umělecky nijak zvlášť, každý koncert má stejnou důležitost. Manažerský team 

jel vždy jako předvoj, vybaven materiály s pozvánkou na showcase kapely a 

zůstával s promo materiály za účely návazného networkingu 

3. Konkrétně:  - koncert na Sziget 2019 

- utužení stávajících kontaktů, navázání hlubší důvěry 
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- spoustu nových zajímavých kontaktů, některé z nich byly 

přetransformovány v reálné dohody, valná většina z nich čeká 

na své projevení a některé už jsme museli zrušit z důvodů 

nespolehlivosti či neefektivity 

4. brzy hodnotit 

 

MYDY (dříve Mydy Rabycad, odpovídá manažer Petr Blažek): 

Čtyřčlenná kapela hrající elektronickou hudbu s prvky elektroswingu, hojně 

koncertuje v zahraničí 

1. Eurosonic, Reeperbahn, Soul Music Week, Nouvelle Prague, a další 

2. Po manažerské stránce jsme se připravovali tak, že jsem ve spolupráci s našimi 

agenty pozvali důležité hudební profesionály na náš koncert. Dále jsme si 

připravili letáky, které jsme v předchozí dny SF rozdávali přítomným 

delegátům. Po umělecké - připravili jsme set, který se hodí na SF, protože ne 

všechny skladby jsou na SF vhodné.  

3. Kromě několika potvrzených koncertů jsme získali např. agenta pro Benelux 

nebo nám účast na SF přinesla některé nepřímé úspěchy jako například koncert 

na festivalu Glastonbury, pro které je hraní na Eurosonicu indicií, že kapela za 

to stojí. 

4. Určitě. S větším promem by mohla být však ještě efektivnější, což se naštěstí 

díky SoundCzech v poslední době děje. 

 

Bohemian Cristal Instrument (odpovídá hudebnice Lenka Morávková): 

Unikátní projekt, v jehož centru je originální nástroj vyrobený z českého skla 

1. Eurosonic Noorderlag, FIRA B 

2. Po umělecké - jelikož Eurosonic byla moje premiéra s celou kapelou a světelnou 

show s laserem, předem jsem tedy musela postavit celý team od hudebníků po 

osvětlovače a zvukaře. Po manažerské stránce to bylo mnohem náročnější a 

velmi stresu, a to v obou případech. Vše jsem řešila zejm. sama, jen s malou 

pomoci asistenta - celá organizace, řízení 12 h autem do Nizozemí a zpět, řešení 

cesty, zkoušek, peněz, které šly z moji kapsy, a neměla jsem pak jistou dobu 

ani na nájem, plus networking na místě, atd atd, vše bylo pro jednoho člověka 

natolik náročné, že jsem často pochybovala, že to cele mělo smysl. 

3. Kdybych zvážila energii, kterou jsem do těchto akci dala vs. návratnost, tak 

bych byla asi ve velkém minusu. Kromě FIRA B jsme žádný koncert pres 
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showcase nezabookovali. Ovšem na druhou stranu bylo dost cenné získat 

zpětnou vazbu na projekt od spoustu skvělých profesionálů a to nalilo novou 

krev do žil. I par dalších věcí se povedlo - na ESNS jsem se poznala s Mandy 

ze Songtrust, u nichž jsem právě uzavřela smlouvu ohledně správy mých 

autorských práv celosvětově, neb OSA ani Intergram vůbec nejsou schopni 

zajistit autorské odměny z mých zahraničních koncertu a vystoupeni v TV a 

radiích. Několik dobrých kontaktu mi zůstalo dodnes a par z nich jsou moji 

“zahraniční rádci” v případě, že si nevím rady v businessovem rozhodnuti. Na 

FIRA B byla atmosféra více domácká, par zajímavých kontaktů a spousta milých 

lidí. Největší výhodou je dle mého přístup do databáze kontaktu. Mohu nyní 

sledovat, koho moje tvorba z těchto lidi zajímá v rámci mých newsletterů a v 

budoucnu je oslovit, až čas uzraje. 

4. Byla, a to v prozření, jak má team kolem mě fungovat, aby se cela akce mohla 

zdárně odehrát a já se z toho nesložila. Přimělo mě to byt víc radikální ve 

vyběru lidí v teamu a s několika členy jsem se rozloučila. Ke všemu stresu, 

které takové koncerty generují, si další stres už dovolit nelze. Je to proste 

vrcholový adrenalinový sport :) Je třeba hrát takovýchto akcích spíš míň, vybrat 

si např. jednu dobrou za rok - protože mě stojí 1000x víc času na organizaci, 

než běžné koncerty. 

 

Clarinet Factory (odpovídá manažerka Petra Burthey): 

Klarinetový kvintet mísící klasiku, jazz, ethno, minimalismus a elektronickou hudbu 

1. Classical:NEXT 

2. neuvedeno 

3. Ještě před vystoupením proběhlo na místě mnoho schůzek s potencionálními 

partnery a umělci z jiných zemí. Zúčastnili jsme se také několika workshopů a 

debat ohledně aktuálních témat ve světě klasické hudby. Ohlasy přímo na místě 

po showcase Clarinet Factory byly velmi vřelé. V přímé návaznosti na 

vystoupení se nám podařilo domluvit koncerty v Portugalsku a Lotyšsku, 

v jednání jsou koncerty v Polsku, na Thaiwanu a v Hong-Kongu. 

4. Ano, určitě byla. 

 

Floex (odpovídá manažerka Magdaléna Samková): 

Klarinetista a skladatel Tomáš Dvořák, tvorba je spojení elektronické hudby a 

akustických nástrojů 

1. Eurosonic Noordeslag 
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2. Byly připraveny speciální propagační materiály. Snažili jsme se to prezentovat 

na socialních médiích, co jen to šlo + pozvat delegáty na koncert osobně (skrz 

email) 

3. Koncerty ve Francii, Litvě, Německu 

4. Na SF bývá specifické publikum, hrát před někým jiným než jsou naši fanoušci 

je zajímavá zkušenost..  

 

Tomáš Liška a Invisible World (odpovídá Tomáš Liška): 

Renomovaný jazzový hudebník Tomáš Liška se svým projektem Invisible World 

mísí prvky jazzu, komorní hudby a world music 

1. Womex, Ritmo, Ostrava Crossroads 

2. Připravili jsme repertoár podle požadavku showcasu tak, abychom představili 

publiku v omezeném časovém prostoru to nejdůležitější z našeho programu. 

Šlo tedy hlavně o zkracování skladeb, jejich forem a částí a osekání hudební 

informace na to nejdůležitější. Manažerská příprava obnášela přípravu a tisk 

tiskovin, lisování speciálního promo CD a na Womex jsme uzavřeli spolupráci s 

renomovaným agentem, který pomáhal na festivalu i po něm s navazováním 

kontaktů s promotéry. 

3. Z těch konkrétních výsledků je to turné ve Španělsku a koncerty ve Slovinsku. 

Některé další aktivity jsou stále v jednání. 

4. Určitě jsme získali zkušenosti, a to jak pozitivní, tak negativní. Z mého pohledu 

by mohl být výsledek efektivnější, ale jak jsem řekl, některé věci jsou stále 

rozjednané a výsledek SF se může projevit během následujících 4 let. Je třeba 

být trpělivý. Obecně SF pomohly získat kapele respekt a dostat se do povědomí 

promotérů.  

 

Thom Artway (odpovídá Thom Artway): 

Mladý zpěvák – písničkář 

1. Waves Vienna, ESNS, Mastering the Music Business, MaMa Festival, Nouvelle 

Prague, Budapest Showcase Hub, Musikmesse. 

2. Konkurence kapel je na showcase festivalech obrovská. S kapelou jsme se 

snažili co nejvíce sehrát a na každý festival připravit playlist na míru festivalu. 

S managementem byla vždy snaha vypracovat co nejefektivnější plán – promo, 

plán vydání desky, plán turné apod. 

3. Konkrétní úspěchy se těžko nazývají konkrétním jménem (Wembley jsme ještě 

nevyprodali) :). Více a více se například vracím hrát do Maďarska. Máme více 



 74 

hraní v Německu, kde spolupracuji s PR agenturou Backseat. Nejpovedenější 

showcase byl jistě ESNS v nizozemském Groningenu. 

4. Pro českého interpreta je důležité vidět tu velkou konkurenci a pokukovat, jak 

to dělají jinde. Týká se to zvuku, image, komunikace. Na pár showcase 

festivalech jsme se setkali se špatnými podmínkami a na tyto koncerty 

vzpomínáme neradi. Do ČR se tak můžete mnohdy vrátit s demotivací na další 

takový showcase festival jezdit. Na druhou stranu každá taková špatná 

zkušenost posouvá interpreta dále. 
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Příloha č. 2 – Výsledky dotazníku směřovaného na profesionály 

Odpovědi respondentů jsou čerpány z e-mailové korespondence a jsou uvedené 

bez jazykové úpravy. 

   

Otázky  

1. vaše profese 

2. Jakých SF jste se už zúčastnili? 

3. Za jakým účelem na SF jezdíte? 

4. Jaké vám to přineslo výsledky (můžete uvést konkrétní příklady a rozepsat 

se o pozitivech i negativech)? 

5. Jaký je na váš názor na efektivitu SF, případně jejich budoucí vývoj (obecně, 

samozřejmě se od sebe liší)? 

 

Přemysl Štěpánek 

1. manažer (Thom Artway, Bratři), PR vydavatelství Indies Scope 

2. Eurosonic, The Great Escape, Midem, Womex, Waves Viena, Reeperbahn, 

BUSH, Nouvelle Prague 

3. Navazování kontaktů, setkání se zahraničními partnery, nabízení našich 

hudebníků 

4. Opravdu velké množství kontaktů z celého světa. Ve většině případů nepřinesli 

obchodní nebo pracovní úspěch, ale v dlouhodobém horizontu to otevírá 

možnosti. Negativně hodnotím zejména daleko menší odezvu v nabídce 

koncertů pro naše umělce. 

5. Počet SF je extrémně veliký a je pravděpodobné, že jejich počet bude klesat. 

Je těžké naplnit festival tak aby byl zajímavý i pro profesionály. 

 

Vojtěch Dohnal 

1. manažer, road manažer, účetní, jednatel, bedňák, booking manažer, PR 

manažer, radioplugger, coach, řidič (kapela Lake Malawi) 

2. The Great Escape, Waves Vienna, Live at Heart, Nouvelle Prague, Eurosonic, 

Reeperbahn 

3. Už nejezdím 

4. 1) pronikl jsem do evropské festivalové komunity a pochopil, jak funguje, jak 

majitelé festivalů přemýšlejí, jaké mají vize a proč dělají to, co dělají 

2) pochopil jsem, jaké kapely hledají a kde přibližně mají festivaloví 

profesionálové hranici "dělám to pro radost/osvětu veřejnosti/chci udávat 

trendy" a "živí mě to, potřebuju vydělat peníze" 
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3) účast na SF nám získala mediální prostor v zahraničních médiích a skvělou 

koncertní zkušenost 

4) hlavní cíl výjezdů, a to získat pevného zahraničního partnera, který by v 

Lake Malawi viděl šanci na byznys, se nikdy nenaplnil podle našich představ 

(hráli jsme 2x The Great Escape, Waves Vienna, Live at Heart, Nouvelle Prague) 

(jako host jsem byl 2x na Eurosonicu a jednou na Reeperbahnu) 

5. Může být extrémně efektivní pro umělce, který se svou tvorbou nebo projevem 

výrazně odlišuje od ostatních a který má zároveň dobrý marketing. Všichni 

ostatní se automaticky stávají sponzory majitele SF a major labelů :-) Obecně 

očekávám, že vývoj SF je částečně závislý na strategii streamingových služeb. 

Pokud by se třeba Spotify rozhodl být jako Bandzone, analyzovat kvalitu a 

popularitu každého jednotlivého umělce a nabízet ho konkrétním posluchačům, 

kteří poslouchají podobnou muziku daného žánru a kvality (bez ohledu na 

aktuální poslechovost daného umělce jak je to teď), mohly by se všechny SF 

zrušit. Respektive by přestaly mít smysl pro umělce, kteří se chtějí živit 

prodejem hudby. Naopak vždy budou potřeba SF pro umělce, festivaly a kluby, 

kteří mají svůj byznys postavený na živém hraní. Ale samozřejmě jen do doby, 

než se lidstvo adaptuje na VR. Pak už budeme chodit na festivaly jednou za 

život, abychom měli reálnou zkušenost a nebyli uvězněni ve VR světě 

neomezených možností :-) Všeobecně dávám byznysům postavených na 

alkoholu max 50 let. Pak už zůstanou jen srdcaři. Proto bych každému umělci 

doporučoval dát extrémní důraz na kvalitu své tvorby a teprve druhořadně na 

brand, show a image. Tvorba se VR doby dožije a bude mít hodnotu. 

Samozřejmě tento názor mám s vědomím, že radikálně neklesne počet 

obyvatel na naší planetě. V takovém případě by stoupala poptávka po živém 

setkávání / živém hraní. 

 

Michaela Tučová 

1. promotérka zahraničních festivalů v ČR (Sziget Festival, Balaton Sound, Exit 

Festival), PR managerka a členka management teamu Thoma Artwaye 

2. Waves Vienna, Reeperbahn Festival, Nouvelle Prague, Eurosonic, Bush (teď v 

únoru pojedu poprvé na MENT) 

3. 1) promo a podpora umělce, který na daném festivalu vystupuje 2) zajištění 

zahraničních kontaktů a kontraktů pro daného umělce 3) networking, nové 

kontakty 4) schůzky o možnostech navázání nové spolupráce (další zahraniční 

festivaly) 
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4. pozitiva: např. Thom Artway jel díky dohodnutým schůzkám hrát 

opakovaně do Německa či Maďarska, proběhly výměnné koncerty s místními 

kapelami, Thom hraje v zahraničí, otevírá se tak možnost pracovat na jeho 

kariéře i za hranicemi 

negativa: samotné vystoupení na showcasu je pro umělce kapitola sama o 

sobě, na kterou se musí dokonale připravit – od výběru vhodných písní až po 

další aspekty jako sebevědomý pohyb na podiu, sjednocenou vizáž celé kapely, 

atd. Krátký časový úsek, obrovská konkurence na ostatních podiích, daný 

prostor i čas není pro umělce vždy zcela dle jeho představ, o to více se musí 

snažit, aby byla jeho show výborná. 

5. Efektivní podle mého názoru jsou, pro hudební profesionály jsou zdrojem 

mnoha cenných kontaktů, informací o současném hudebním světě a hlavně 

businessu v něm. Pokud vím, vznikají další, těžko říct, jestli jejich četnost 

nebude časem spíše přítěží v rozmělnění. 

 

Jiří Moravčík 

1. dramaturg Colours of Ostrava a produkční showcase Czech Music Crossroads, 

hudební publicista zaměřený na world music a folk 

2. Womex, Showcase Scotland, Babel Med Marseille, Sound Like Poland a mnoha 

dalších v Evropě.    

3. Jako zdroje čerstvé hudby a cenných informací pro mne – jak publicistu, tak 

dramaturga – zůstávají neocenitelné.  Stejně tak pravidelný kontakt s kolegy a 

hudebníky. Během showcase se ideálně navazují nové spolupráce a přátelství. 

To je vedle možnosti slyšet nové kapely asi ten nejcennější výstup.  

4. Domácí kapely z Czech Music Crossroads se několikrát delegovaly na největší 

světový showcase Womex, vystoupily v zahraničí, psaly o nich média a jejich 

hudbu vysílala přední evropská rádia. To je za sedm let konání na domácí hudbu 

docela velký úspěch.  

5. Nestačí se ale jen před desítkami zahraničních odborníků předvést na 

Crossroads, naši hudebníci musí sami chtít uspět ve světě a něco proto udělat 

a především, nabídnout originální, pokud možno z domácích kořenů vycházející 

hudbu, včetně zpěvu v češtině. Naše kopie „něčeho“ venku vůbec nikoho 

nezajímají. Showcase v Evropě v poslední době vyrostly jako houby po dešti, 

protože i tak malé země jako my chtějí prezentovat svou kulturu a skrze hudbu 

vede do světa jedna z nejpřímějších cest. Měřítkem efektivity se stávají 

nejen programy evropských festivalů, ale hlavně samotná budoucí kariéra 
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kapel. Těch se každoročně na showcase prezentují stovky, ale uspějí jen ty 

nejlepší a nejoriginálnější. 

 

Anna Mašátová 

1. hudební publicistka, manažerka a PR & Marketing specialistka (Rock for People 

a další události společnosti Ameba) 

2. ESNS, Ment Ljubljana, MusicMatch, Jazzahead, Tallin Music Week, Czech Music 

Crossroads, Waves Vienna, WOMUSK Bratislava, WOMEX, Ritmo Budapest, 

Nouvelle Prague, .... nějakých ještě menších, ale už si nepamatuju 

3. Kontakty, zajímavá konferenční témata, nové hudební objevy 

4. přínosy: možnosti výjezdů do zahraničí, vynikající kontakty po celém světě, 

koncerty pro mnou zastupované kapely, inspirace v teorii i praxi, nové nápady, 

seznámení s novou hudbou, poznávání jiných měst, možnosti přednášení či 

moderování 

negativa: finanční náročnost, časová náročnost (příprava před a po, často 

na úkor práce 

5. Pokud si člověk dobře vybírá a jezdí připraven, pak mohou být SF velice 

užitečné, člověk by těžko zvládl od počítače získat tolik osobních vazeb. SF je 

ale velké množství, ne každý je tak dobrý, je nutné zvážit všechna pro a proti, 

vyhodnotit např. zda-li konferenční část něco přinese - pro mě osobně jsou 

zajímavější praktické přednášky a workshopy s co nejužším tématickým 

zaměřením, méně zajímavé jsou panelové diskuze. Dále jsou méně zajímavé 

konference bez delegátské databáze, dobře zpracovaných materiálů – je 

poznat, pokud se to šije horkou jehlou. 

 

Vojtěch Kalina 

1. hudební manažer a producent (kapela Pipes and Pints) 

2. Nouvelle Prague, PIN Conference, Sharpe, ESNS, Spring Break, Waves Vienna, 

Music Match 

3. získávání know-how a networking pro následné zužitkování v reálném 

podnikání a konvertování do nových obchodních dohod či prodlužování 

stávajících 

4. zatím brzy hodnotit a pochopit budoucí souvislosti, jezdím aktivně a souvisle 

teprve třetím rokem, když nepočítám předchozí náhodné pokusy bez souvislostí 

a nezbytné kontinuity procesu 
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5. Myslím, že pravidelná účast na různých akcích je nezbytná pro zdravé utváření 

vlastního portfolia úzkých kontaktů, zvedání osobního/firemního kreditu a 

sdílení informací vedoucí ke zdravému ekosystému hudebního a kreativního 

průmyslu. 

 

Dominika Kruchňová 

1. management / booking (kapela Pipes and Pints) 

2. Pin, Crossroads, Eurosonic, Nouvelle Prague, Waves of Vienna, Spring Break, 

Ment, Reeperbahn, C/O Pop, Mil Lisboa 

3. networking, booking, PR 

4. velké množství nových poznatků, inspirace, obrovské rozšíření kontaktů jak 

osobně, tak pro pracovní sféru, stala jsem se několikrát panelistkou na 

showcasech 

5. Vývoj a efekt záleží na jedinci, firmě. Showcase není spása, ale je to jeden z 

dílků skládačky úspěšného fungování umělce. Ráda bych viděla víc možností 

vzdělávání na showcasech více než jak na nich uspět. 

 

Petr Blažek 

1. zvukař, manažer (MYDY), předseda MMF CZ (Music Managers Forum CZ) 

2. mnoha (cca 4 ročně) - Eurosonic, Reeperbahn, Waves, Nouvelle, Crossroads, 

Soul Music Week, A2IM Music Week, MaMa a mnoha dalších 

3. za účelem získání kontaktů, prohloubení vztahů, sebevzdělávání a případně 

předvedení naší show 

4. Pozitiva – díky tomu jsme měli několik poptávek na zahraniční festivaly, potkali 

jsme našeho agenta pro Benelux, se kterým nadále spolupracujeme, já osobně 

poznal spoustu profesionálů, se kterými jsem od té doby v kontaktu a kteří nám 

kromě možné účasti na svých festivalech pomáhají sehnat případné koncerty v 

jejich zemích. Dále propojuji zahraniční profesionály s tuzemskými kolegy tam, 

kde to z dramaturgického hlediska dává smysl. Dále se potkávám s kolegy z 

MMF v ostatních zemích, což je inspirativní pro naši pobočku MMF a také to 

může přinést mezinárodní spolupráce. Na panelech jsem se dozvěděl spoustu 

nových a užitečných informací z oblasti hudebního průmyslu. 

Negativa - stojí to spoustu peněz 

5. Každý SF má svá pozitiva a negativa a může být přínosný v jiném směru. Na 

těch velkých je možné potkat profesionály z velkých světových festivalů, 

agentur či hudebních platforem, ale díky velkému množství lidí je těžké se 
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prosadit a zůstat v paměti daných delegátů. Na menších SF je možný osobnější 

přístup a je tam více času na diskuzi a vytvoření vztahu mezi jednotlivými 

profesionály. Obecně považuji SF za přínosné a velmi důležité pro export 

hudby do zahraničí. Myslím, že dosáhli svého vrcholu co do počtu SF, protože 

v každé zemi je minimálně jeden a více už by bylo kontraproduktivní. Teď by 

se už měly ty stávající jen zlepšovat a nikoliv vznikat další. 

 

Hana Podhorská 

1. manžer, booking agent (Indies Production) 

2. spousty: WOMEX, ESNS, Mama Paris, Great Escape, BUSH, Reeperbahn, Waves 

Vienna, Nouvelle Prague, Spring Break, Without Borders (Bulharsko), 

MusikMesse, Czech Music Crossroads  

3. Prodat kapely pořadatelům z klubů a festivalů, získat nové zahraniční kontakty 

a v reálu utužit i ty české  

4. Jde o běh na dlouhou trat, je to dlouhodobá investice, která se v penězích 

(poměr vložených peněz a provizi z koncertu) nikdy nevrátí. Ale pokud chci 

kapely prodávat ven, potřebuji zahraniční kontakty a ty si jinak než v zahraničí 

neudělám. Nejde jen to, že pořadatel kapelu třeba vidí na živo hrát, ale i osobni 

setkání (moje s ním, jeho s kapelou). Zda se mi, že často kontakt musí uzrát, 

aby se nějaký koncert uskutečnil. 3 týdny po loňském WOMEXu se mi poprvé 

podařilo, že jsem měla potvrzený festival v Belgii pro Tara Fuki. S 

pořadatelem jsem se na veletrhu viděla poprvé, před tím jsme se neznali, 

kapelu živě neviděl. Loni na Crossroads po koncertě přišlo několik zahraničních 

pořadatelů a chtěli BraAgas. Zda se koncerty opravdu uskuteční, to ještě nevím 

(jeden jsme kvůli těhotenství museli o rok odložit), ale takto pozitivní ohlasy a 

okamžitý zájem jsem zažila poprvé. SF jsem navštívila od roku 2006 mnoho, 

ale zatím se mi nestalo, ze bychom přímo na místě domluvili něco konkrétního.  

5. SF je příliš mnoho, nemyslím, že současný počet je dlouhodobě udržitelný. 

Předpokládám, že během pár let se akce vytříbí a bude jich méně. Teď by člověk 

mohl být každý týden někde. A účast na SF je většinou celkem drahá záležitost 

(registrace, doprava, ubytování). Občas mám pocit, že jejich význam je 

přeceňovaný. Při první účastni na ESNS jsem měla pocit, že najednou někam 

prorazíme, ale ono se vlastně nestalo nic. 

 

Nela Horníčková 

1. booking agent (United Islands of Prague) 
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2. Waves Vienna, Nouvelle Prague, Eurosonic, MENT 

3. Kontakty s agenty, networking, rozšíření hudebních obzorů 

4. - Face 2 Face kontakt s agenty je vždycky velmi nápomocný vzhledem k 

budoucímu bookingu kapel. Určitě je zde větší pravděpodobnost, že agent 

odepíše a bude licitovat o ceně v jiném modu. 

- Možná jednání s partnery do grantových žádostí - festivaly, agentury, 

labely 

- Utužení vztahů s domácími promotéry i konkurencí 

- Rozšíření know-how o aktuálních problémech a trendech v organizaci 

festivalů, marketingu, bookingu apod. 

- Negativa: Zatím shledávám jen na velkých showcasech jako je 

Reeperbahn nebo Eurosonic - nezdravé tempo schůzek a koncertů - vnímání 

a konečná efektivita se pak může rapidně snížit 

5. Asi viz má odpověď ohledně negativ. Myslím, že budoucnost je možná v tom, 

že bude více micro showcasů jako je MENT a další. Myslím, že to je i hodně 

znát ve vývoji hudebních festivalů jako takových. Promotéři se pravděpodobně 

raději zaměří na oblast nebo žánr hudby, který chtějí bookovat nadcházející rok 

a nebudou mít potřebu navštěvovat velké rychlo-festivaly typu Eurosonic. 

Zároveň schopnost vnímat jednotlivá vystoupení na menších showcasech je o 

dost jiná a kvalitnější. Možná už i samotné kapely budou chtít opouštět od 

účasti na velkých showcasech, kde jejich příležitost uspět je procentuálně o 

moc menší.  

Martin Šolc 

1. projektový manažer Nerudný Fest, booking agent, aktivní muzikant (kapela I 

Love You Honey Bunny) 

2. Eurosonic Noorderslag, Waves Vienna, Sharpe, Nouvelle Prague, Czech Music 

Crossroads 

3. Především z důvodu networkingu a načerpání nových znalostí v oblasti 

managementu a bookingu. Do jisté míry pro mě SF nahrazují kvalitní 

akademického vzdělání na poli managementu nonartificiální hudby, které v 

České republice bohužel zoufale chybí. 

4. Z kvantifikovatelných výsledků mi SF přinesly zejména navázání mezinárodních 

spoluprací v rámci mé kapely I Love You Honey Bunny. Konkrétně šlo o 

koncerty v Německu, Polsku a Maďarsku. Klíčový pro nás byl showcase Nouvelle 

Prague 2019, kde se nám podařilo zahájit spolupráci s nejmenovaným 
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světovým labelem. Dále se jednalo o mnoho dílčích úspěchů v rámci festivalů 

Nerudného Festu. Nakonec nelze opomenout již zmíněné vzdělání načerpané 

především z konferencí SF. 

5. SF jsou pouhými veletrhy umění. Dle mého názoru nelze obecně říct, do jaké 

míry jsou efektivní. Záleží na každém samostatně. SF jsou jen prostředkem pro 

ulehčení práce hudebních profesionálů a kapel. 

Petra Braddock 

1. Band Manager (Metronome Blues, Gerda Blank, Beps’n’Johnnies), šéfka Fair 

Price Music (portál pro nezávislé umělce a vydavatelství), sync pro Future 

Archive Recordings, producer (Resistor Sound Sessions) 

2. Nouvelle Prague (Praha), Reeperbahn (Hamburg, DE), Waves Vienna (Vídeň, 

AT), Sharpe (Bratislava, SK), MENT (Ljubljana, SI) 

3. Setkání s ostatními hudebními profesionály a získávání kontaktů (promotéři, 

booking agenti, média, další showcase festivaly, labely, exportní kanceláře, 

zahraniční umělci). Součástí showcase festivalu bývají i konference (zajímá mě 

současné dění v hudbě, trendy, marketing, digitální distribuce, synchronizace 

atd.), chci získat vědomosti, ale i kontakty pro další vzdělávání hudebníků a 

hudebních profesionálů v Brně. Dále podpora a propagace české hudby v 

zahraničí jako celku.  

4. - Zahraniční vystoupení mých kapel v Německu, Holandsku a Rakousku 

- Zprostředkování kontaktů do dalších zemí ostatním kapelám z mého okolí 

(přidružený label, kapely kolem FPM) - Rakousko, Maďarsko, Slovinsko, 

Polsko, Slovensko 

- Výměnné tour s Německem 

- Festivaly pro moje kapely 

- Získání informací o digitální distribuci a aplikace na vlastní projekty - 

kapely, o které se starám (DistriKid, bandcamp, Spotify) 

- Užší spolupráce a diskuze o budoucí spolupráci na Live Sessions (skrze 

FPM) 

- Doporučení kapel a umělců, kteří se zúčastnili SF místním klubům a 

festivalům 

- První showcase festival byl Nouvelle Prague, díky němuž jsem získala 

kontakty a spolupráci na hudební profesionály v ČR, které jsem před tím 

osobně neznala (mediální spolupráce jak pro FPM tak i pro kapely, koncerty, 
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festivaly), spolupráce se SoundCzechem, ale i dalšími exportními 

kancelářemi, které jsou velmi ochotné sdílet svoje kontakty a doporučení) 

- Získání kontaktů a domluva spolupráce na workshopy v Brně - prozatím 

proběhly dva ve spolupráci se SoundCzechem a jeden ve spolupráci s Future 

Archive Recordings 

- Díky návštěvě menších a jednoho většího showcase festivalu jsem si 

uvědomila hodnoty a potřeby těchto akcí a jestli a do kterých se hodí 

investovat jako profesionál nebo kapela. 

5. Ze strany kapel - pokud si každý udělá jednoduchou matematiku, může si 

uvědomit nakolik jsou pro ně SF vhodné. Vždy záleží na cíli a zkušenostech 

managera nebo týmu kolem umělce/kapely. Bez přípravy, aktivní práce před, 

při a po nemá návštěva SF žádný smysl. Dále záleží na jednotlivém cílení 

daných SF - ať už žánrovém nebo velikostním. Je také potřeba dbát na vhodný 

výběr SF. Nemá smysl začínat u těch největších, neboť jejich dosah nebude 

dostačující a srovnatelný s investicí. Ze strany managera kapel - určitě má 

smysl je navštěvovat. Je to ideální místo pro osobní setkání s ostatními 

profesionály. Jen je třeba začít víc oživovat návštěvnost a kromě starších 

kontaktů mít možnost získat nové. Je dobré, když se organizátorům daří 

uspořádat akci tak, že mezi publikem jsou “obyčejní” hudební fanoušci. Zlepší 

to atmosféru samotného hraní. Hrát jen pro pár profesionálů není zrovna 

jednoduché. 

Daniel Šubrt 

1. Manager, booker, aktivní hudebník, skladatel (kapela The Drain), producent, 

zvukař, akademický pracovník (VŠE) 

2. Pravidelně ESNS (5x v řadě), Nouvelle Prague (kromě prvního ročníku 

pokaždé), 2x MENT, 1x Waves 

3. Získání přehledu, navázání kontaktů, objevování talentů, kromě toho je to 

většinou fajn výlet a odreagování. 

4. Především utužení vztahů v rámci české a slovenské scény. Dále stálý kontakt 

s polskými profesionály, makedonskou PIN conference, maďarskými 

profesionály. Podepsání smlouvy mezi The Drain a Charmworks artist agency 

(mezinárodní booking zastoupení). 

5. Liší se to u každého showcase festivalu. ESNS je nejpřínosnější pro profesionály 

pohybující se na vyšší úrovni, lze zde objevit vycházející hvězdy, z české scény 

tu nejvíce těží promotéři a festivaly, Nouvelle je zatím stále spíš o české scéně, 
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MENT je pravděpodobně nejpřínosnější co se týče objevování malých klubových 

kapel. 

 

Magdaléna Samková 

1. Booking agent, artists manager, PR manager (Floex, Ochepovsky) 

2. Nouvelle Prague, Czech Music Crossroads, Eurosonic Noordeslag, Jazzahead, 

International Music Showcase Festival Israel, HevHet Fest 

3. navázat nové kontakty a domluvit nové spolupráce, upevnit dřívější vztahy, 

představit umělce, se kterýma pracuju a rozšířit hudební rozhled  

4. Kromě přehlídky spousty kreativních a stylových vizitek a facebookových 

friends requests to opravdu přineslo i plody v podobě domluvených koncertů. 

Výsledek se většinou nedostaví hned v onom roce, ale po několika follow-

ups. Bez osobního setkání na oněch showcasech by ale tyto follow ups nikdo 

nečetl. Příkladem může být Floexův koncert na Europavox festivalech v 

Clermond Ferrand a Vilniusu, obě účinkování byly výsledkem koncertu na 

Eurosonicu.  

5. Je to skvělý nástroj pro prezentování muziky pořadatelům, kteří by se k ní jinak 

nedostali. Místo střetávání hudebních profesionálů. Vývoj si netroufám 

odhadnout, snad jich bude víc a víc, ale ne příliš, abychom na ně stíhali jezdit 

:-) 

 

David Nguyen 

1. festivalový booking (Rock for People)/kapelový manager (I Love You Honey 

Bunny) 

2. ESNS, Reeperbahn, Nouvelle Prague, Ment Ljubljana, Spring Break, Waves 

Vienna, Sharpe,... 

3. networking, booking kapel pro festival 

4. Jako festivalový booker jsem objevil spoustu nových kapel, které jsme využili 

na festivalech a zároveň měl SF pro mě edukační přínos. Negativní je to, že v 

posledních letech se konferenční část moc opakuje a také to, že spousta lidí 

dělá networking strašně vnuceně, takže se musím občas před některými lidmi 

schovat a dostávat od nich pravidelné e-maily. Jako manager jsem pro svojí 

kapelu dohodl zahraniční turné a také o nás projevil zájem významný 

zahraniční label. 

5. Efektivita SF byla v minulosti mnohem vyšší, nyní je těch SF příliš moc a síla 

těch největších jako je ESNS nebo Reeperbahn dle mě jde dolu. Z nich se stal 
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velký byznys, který přitahuje spoustu hudebních nadšenců, kteří za vysoké 

vstupné se často nedostanou ani na čtvrtinu koncertů, které měli naplánované, 

a to je dle mě špatně. Zároveň pro booking festivalů a koncertů vznikla 

konference IFF, která je zaměřená jenom na booking a proto tam jezdí většina 

booking agentů místo SF. 

 

Petr Dorůžka 

1. novinář na volné noze, konzultant hudebních festivalů 

2. mezinárodní – Womex, všechny ročníky, před tím BID v Berlíně, Fira Manresa 

mnohokrát, Czech Music Crossroads, Atlantic Music Expo, Praia, Cabo Verde, 

Jazz Ahead Bremen, Babel Med, Marseille, Visa For Music Rabat  

národní nabídkové akce – Dutch Delta Sounds (vlastně to byla předcházející 

akce s jiným názvem), Taiga Festival Helsinki, Journey to Korean 

Music Seoul, Israeli Showcase 

3. získat podklady pro svoji novinářskou i odbornou práci 

4. rozhovory, podklady pro reportáže i pro moji práci v Czech Music Crossroads, 

konkrétně plánování Guest Country v ostravském showcasovém programu  

5. jedná se o vzestupný trend, který reflektuje  

a. stoupající roli kultury a hudby jako exportního artiklu, dokumentuje 

to řada nových akcí v Asii či Latinské Americe o nichž v Evropě ví jen 

užší okruh profesionálů  

b. též faktory mimo hudbu, např. vítězství filmu Parazit na Oscarech 

Sleduju to jako dva protichůdné ale navzájem se doplňující procesy: 

c. vyslat kapelu na mezinárodní akci, např Womex, a pokrýt značně 

vysoké cestovní náklady 

d. pozvat mezinárodní festivalové organizátory na lokální showcasovou 

akci (Czech Music Crossroads, Israeli Showcase a vlastně všechny 

národní přehlídky) 

negativa: když se showcasová idea otevřené kultury střetne se 

stalinistickým pojetím folkloru, což stále přetrvává i na nově vznikajících 

akcích v post-sovětských středoasijských zemích. Nejlépe doložený příklad 

je z roku cca 1990 z festivalu Voice of Asia, Alma Ata, když lokální kulturní 

funkcionáři odmítli názor přizvané mezinárodní poroty, plně 

zdokumentováno v Rough Guide to World Music (mohu zapůjčit), na 

internetu velmi okrajově. 
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Hedvika Šmolíková 

1. booking manager, tour manager (kapela Noisy Pots) 

2. Czech Music Crossroads, Prague Nouvelle, Seoul Music Week, Womex, ESNS, 

C/O Pop, Spring Break 

3. Zjistit, jak jsou jednotlivé SF organizované, jaká je jejich nálada a “zaměření”. 

Manažer se pak příští rok na SF lépe orientuje a lépe vycítí, jestli je pro “jeho” 

kapelu užitečný. Nejdůležitější složkou je navazovaní kontaktů a rozšiřování 

znalostí návštěvou nabízených panelových přednášek či diskuzí. Poslední částí 

je reprezentace kapely, či organizace, kterou na SF zastupuji. 

4. Díky Czech Music Crossroads jsem dostala Noisy Pots na Seoul Music Week. 

Díky Nouvelle Prague započala spolupráce s polským bookerem, který zajistil 

Noisy Pots koncert na festivalu Frytka OFF Jazz. Díky Eurosonicu zase Noisy 

Pots předskakovali kapele Meute. Já sama jsem se díky navázaným kontaktům 

dostala na pozici produkční koncertu Eda Sheerana v Letňanech. 

5. SF jsou užitečné pro ty, kdo je umí využít. Spousta lidi nechápe, jak SF 

pojmout, a proto SF kritizují. SF festivaly jsou užitečné už díky tématům, které 

se na nich řeší. 

 

 

Nina Marinová 

1. hudobníčka, bookerka 

2. Waves Vienna, Czech Music Crossroads, Nouvelle Prague, Womex, Mama 

Convention, MENT  

3. mať prehľad o súčasnom lokálnom hudobnom trhu, nadviazať nové kontakty a 

stretnúť sa s kamarátmi  

4. Konkrétne výsledky sú u mňa veľmi ťažko zhodnotiteľné, ale stretla som veľa 

nových ľudí, muzikantov, s ktorými sme následne urobili dvojkoncerty, 

bookerov, ktorí nám dohodili koncert (také boli ale len 3, takže dosť 

zanedbateľný počet), dozvedela som sa o tejto casti hudobneho priemyslu. 

Negatívum je, že často sa v prednáškach ignorujú iné časti hudobného 

priemyslu - fungovanie veľkých nahrávacích domov ako aj naopak úplne 

nezávislej hudobnej scény - hudobník tak často môže nadobudnúť mylný 

dojem, že toto je jediný spôsob, ako organizovať koncerty/ bookovať tour/ 

zvýšiť svoju popularizu.  
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5. Je to jedna z casti hudobneho biznisu, sú určite aj podstatnejsie oblasti, ktorym 

sa nedostava dostatok pozornosti. Ale je to dobra prilezitost, ako spoznat 

novych ludi a dozvediet sa nieco nove. 

 

Jiří Smrček 

1. 1985-2000: promotér a ředitel Junior klub Na Chmelnici, od 1995 v Paláci 

Akropolis, zakladatel United Colours of Akropolis (1997-2000), spoluzakladatel 

Colours Of Ostrava (1998-2005), producent a koproducent koncertního cyklu a 

eventů Colours Of Music. 

Spoluautor a manager projektu Gipsy.cz 2004-2011 

Spolupráce s Petrem Blažkem (Mydy Rabycad, Noisy Pots) 2013-2019 

Spolupráce s Lovesong Orchestra a Caravana Band v rámci Earth Music (2019) 

2. WOMEX celkem 11x v letech 1998~2011, Babel Med Festival Marseille 2012, 

Nouvelle Prague všechny ročníky, Crossroads všechny ročníky, Music Match 

Dresden 2018 

3.  

4. Jako promotér a programový šéf či spoludramaturg jsem zejména na 

přelomu milénia na Womexech získal řadu dobrých programových tipů, z nichž 

nemalá část pak v Praze, či později v Ostravě hrála. Samozřejmě také velkou 

řadu užitečných kontaktů, z nichž řada funguje dodnes. Je to dáno také 

specifickým zaměřením na world music, která v té době zažívala boom, který 

s blížícím se koncem první dekády tohoto století začal vyprchávat. Budiž 

řečeno, že díky spolupráci s Petrem Dorůžkou a jeho výsadní pozici v žánru, 

měli čeští promotéři obecně výhodnou nástupní pozici, v mém případě hrálo 

pozitivní roli i to, že jsem v rámci United Colours of Akropolis zajišťoval večerní 

program pro konferenci EBU v roce 1999, na které byla řada klíčových 

osobností z oboru.   

Pro managera či booking agenta (například s mezinárodně úspěšným 

projektem Gipsy.cz) byla ta situace o dost složitější. Moje účast na WOMEXech, 

pokud se pamatuji, nepřinesla nikdy přímý efekt, t.j. dojednání konkrétního 

koncertního dealu. Účast tam byla dobrá na rozvoj a posílení stávajících 

kontaktů a získání nových, ale přímého efektu (tedy že by se přímo na 

showcase festivalu domluvily dealy, které by byť jen vzdáleně přinesly alespoň 

částečnou úhradu vložených nákladů) si nejsem vědom. Jen o něco lepší je 

pozice managera souboru, který byl vybrán pro účinkování na festivalu, ale ani 

tady nelze očekávat zázraky, o finanční reciprocitě nemluvě. Většina showcase 
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festivalů neplatí žádné náklady, ve výjimečných případech poskytne jen 

ubytování nebo malý paušál na cestovné. Téměř vždy půjde o nevratnou 

investici, která může pomoci k získání zkušeností a kontaktů, uvědomění si 

svojí reálné pozice v mezinárodním kontextu, ale nikoli k okamžitému 

viditelnému efektu. I v případě, že do té doby neznámý umělec na showcase 

festivalu zajme, je pro klubového či festivalového promotéra z hlediska 

ekonomického položkou, do které nebude investovat ani o cent víc, než je 

nezbytně nutné.     

Velikost showcase festivalu také hraje roli: Větší poskytnou komplexnější 

obraz o celkové situaci, nicméně možnost poznat a navázat efektivní kontakt 

se skutečně klíčovými hráči je dost nízká, menší akce umožní přímější kontakt 

s jeho účastníky, profesionály a experty. Je ale na místě naučit se rozlišovat 

mezi těmi, kteří například při speed meetingu nebo v neformální diskuzi mají 

skutečně co nabídnout a mezi „showcase tourists“ – tedy lidmi, jejichž největší 

dovedností je vytváření obrazu o značně vyšším osobním významu, než jsou 

jejich reálné schopnosti a možnosti.  

 

Dušan Svíba 

1. booking agent, umělecký ředitel festivalu, promotér 

2. WOMEX (od r. 2004), Showcase Scotland Glasgow, Open House Belfast, RegiON 

Budapest, Fira Mediterrania Manresa, Waves Vienna, Eurosonic Noorderslag 

Groningen, Spring Break Poznan, MENT Ljubljana, Sharpe Bratislava, 

Crossroads Ostrava, Nouvelle Prague, Budapest Ritmo, Sharq Taronalari 

Samarkand, Americana Fest UK London, BUSH Budapest,  

3. navazovat nové kontakty, udržovat a rozvíjet již nabyté kontakty, promovat 

své umělce, vyhledávat pro ně nové příležitosti, objevovat novou hudbu a nové 

umělce, 

4. na základě showcasů se mi podařilo domluvit prokazatelně několik koncertů pro 

Terne Čhave, Zabelov Group, Tomáše Kočka, Al-Yaman, Invisible World, 

Zuzanu Lapčíkovou, ovšem člověk většinou neví přesně, co je impulsem a 

konkrétním příčinou pozvání, funguje tady velká setrvačnost, často 

pořadatel/festival zareaguje třeba po 2-4 letech, důležité je být stále vidět, 

udržovat osobní kontakty a stále se připomínat, 

5. showcase vystoupení může a nemusí být efektivní, záleží na mnoha faktorech, 

kromě atraktivní hudby a pódiove prezentace kapely/umělce také na jeho 

prezentaci online (web, soc. sitě, videa, komunikace s fanoušky), na 
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načasování (ne příliš brzo), jestli má svůj tým (management, booking agenta, 

label), případně jestli má v daném teritoriu distribuci a booking agenta a v 

neposlední řadě na připravenosti týmu (manažer, agent) před příjezdem na SF, 

domluvení schůzek s přesně vytipovanými delegáty, rozeslání osobního pozvání 

na showcase koncert 

vývoj - po jisté euforii a boomu cca před 4-5 lety, kdy začalo vznikat množství 

nových SF, přišlo vystřízlivění, témata konferencí mají podobný program, 

delegáti se opakují, někdy je těžké je dostat na koncert vaší kapely (jsou na 

jiném koncertě nebo networkují s kolegy) atd., myslím, že vývoj se musí ubírat 

cestou větší specializace a pečlívého výběru aktuáních témat pro konference, 

pravděpodobně nejlepším SF v tomto směru je aktuálně slovinský MENT 
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Další informace doplňuji ze závěrečných zpráv delegátů, kteří vyjeli na showcase 

festivaly za finanční podpory české exportní kanceláře SoundCzech: 

Michaela Bóková (Jazzahead 2019): Na Jazzahead jsem měla možnost 

objevovat nové příležitosti pro budování hudebního vydavatelství. Navázala jsem 

komunikaci s brazilskou exportní kanceláří, mnoha bookingovými agenturami a 

různými světově uznávanými jazzovými magazíny, které jsou do budoucna 

ochotny propagovat mé projekty. Dále jsem se dozvěděla nové informace o 

problematice digitální a fyzické distribuce alb a specifika jazzové hudby na různých 

územích. Zároveň jsem se díky konferenci Jazzahead lépe seznámila s osobnostmi 

z českého hudebního prostředí a poprvé měla příležitost osobně se potkat s kolegy 

ze zahraničí, s nimiž jsem doposud komunikovala pouze elektronicky, což upevnilo 

naše pracovní vztahy.  

Hana Podhorská (c/o pop 2019): Zúčastnila jsem se několika panelů, navštívila 

několik koncertů v rámci večerů nazvaných Belgium Booms a Wunderkinder. 

Proběhla schůzka s německým agentem Thoma Artwaye Jone Malminem z 

agentury Solar Penguin, kde jsme se vzájemně informovali o novinkách a bavili se 

o dalších krocích a plánech do budoucna. Další schůzka proběhne na Reeperbahnu 

v německém Hamburku. Díky databázi a osobním setkáním jsem získala nové 

především německé kontakty. 

David Čajčík (ESNS 2019): Na konferenci jsem navštívil několik panelů a jednal 

především s britskými agenty (ATC, CAA, Echolocation…) o možnosti vystoupení 

interpretů z jejich rosterů v Čechách a v Roxy/NoDu. Taktéž jsem jednal ohledně 

možnosti podpory dramaturgie NoDu a koncertní série WoWs ze strany Evropské 

unie v rámci programu Kreativní Evropa. 

Jiří Pospíšil (MENT 2019): Během festivalu MENT jsem navštívil 17 předem 

vytipovaných umělců a umělkyň na 6 rozličných místech. Na Speed Network 

konferenci došlo k navázání spolupráce s Doris Vanstendael, belgickou agentkou 

bookingu Toutpartour, zastupující umělce dramaturgicky hodící se plánů Kabinetu 

Múz. S Danielem Sikora z chorvatského vydavatelství Geenger records došlo ke 

spolupráci s distribucí vydaných desek a navázáním kontaktů zastoupených kapel. 

Na plánování nadcházejících turné se zastávkou v Brně došlo u chorvatských kapel 

Tús Nua a rakouských Tents, zastoupených agenturou Flowagency. K výměně 

kontaktů došlo s vydavatelstvím Dur Et Doux. O chodu Festivalu Ment a 

provozování vydavatelství Moonlee records došlo při rozhovoru s Miranem 

Rusjanem. Otevřeny jsou budoucí spolupráce s umělci ze Slovinska a Chorvatska 
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v brněnském Kabinetu MÚZ. Během návštěvy došlo k výměně zkušeností z 

hlediska propagace a provozu jednotlivých navštívených míst a seznámení s 

tuzemskými účastníky s vidinou bližší budoucí spolupráce. 

Adam Kaňa (MENT 2019): Na MENTu se oproti ESNS mnohem lépe navazoval 

kontakt s delegáty – byli responsivnější, ochotnější, otevřenější spolupráci. 

Schůzek jsem díky tomu absolvoval mnoho, min. 12. Ač line-up disponoval jen 

několika interprety, relevantními pro naše festivaly, jsme už ve spojení a jednání 

vypadají slibně. Krom toho jsme díky MENTu poznali cenné zahraniční kontakty, 

které nám mohou nabídnout kvalitní interprety na Exchange koncerty a někteří 

přislíbili i poskytnutí kontaktů na festivaly a promotéry v jejich zemích, kteří by 

mohli mít zájem o import slibných interpretů z české scény. 

Brenda Dobrovicsová (BuSH 2019): Zastupovanie festivalu Rock for People na 

panely “THE UNSEEABLE CHALLENGES OF A FESTIVAL ORGANISER” a nadviazanie 

bližších kontaktov so zástupcami iných festivalov, kde sme rozoberali rôzne 

prekážky pri organizácii festivalu a možnosti riešenia. Zastupovanie Manifesto 

Marketu ako ich booker na Granturismo speed-meetingu a získanie cenných 

kontaktov s kapelami. 

Štěpán Kopečný (Czech Music Crossroads): Workshopy na Czech Music 

Crossroads mi přinesly hromadu zajímavých poznatků a podnětů k přemýšlení. 

Zvlášť užitečná mi přišla přednáška „How to Win Your Festival Changeover“ a 

následná debata z dalšími účastníky o odposlechových cestách a celkově drátování 

na stage. Dostal jsem tipy na lepší řešení a nějaké kontakty na lidi, se kterými 

můžu konzultovat setup pro větší pódia. Dále plodný byl i workshop „Say Cheese!“ 

o promo fotkách kapel, žánrových klišé, profesionální prezentaci a debata o 

možnosti kvalitních výsledků při low budgetu. 

Michal Smrčina (MaMA Festival 2019): Dopady - náhled do rozvinutého, 

intenzivně podporovaného fungování kulturních průmyslů mimo ČR byl až 

fascinující. Rozšíření rozhledu v dalších hudebních periodicích a platformách, 

přesto ve výsledku převažuje pocit, že vyznat se v tak rozsáhlém hudebním 

univerzu jiné země je během pár dnů nemožné. V porovnání se sledovanou 

anglofonní scénou jde do jisté míry o mírně izolovaný ostrov (ale velký) existující 

sám pro sebe. Výsledek? Podstatné rozšíření záběru co se týče frankofonní scény, 

sledování nových periodik, platforem i umělců, možné vyhledávání jejich koncertů 

a tour v Česku a kolem, tedy možný materiál pro další psaní a informování. 
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Příloha č. 3 – Příklady konferenčních programů 

Program konferenčního dne na festivalu MENT 2020: 
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Program konferenčního dne na festivalu WOMEX 2019: 
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Příloha č. 4 – Příklady festivalových programů 

Program jednoho festivalového večera, ESNS 2020 
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Program jednoho festivalového večera, PIN Conference 2019 

 

Program jednoho festivalového večera, WOMEX 2019 
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